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MARIBORSKIH ŠTUDENTOV

»KATEDRO« mariborskih Štu
dentov in lija  Zve*a itudeaov 
Jugoslavije Odbor mariborskih 
visokošolskih zavodov 9 Ureju
je uredniški odbor, glavni in 
odgovorni urednik Feri Horvat 
9 Katedra izhaja vsako drugo 
sredo 9 Naslov uredništva je: 
Maribor, Gregorčičeva ulica 30, 
telefon 35-90 9  Tekoči račun t 
604-13-800-70 (za Katedro) •  Ti
ska Časopisno podjetje »Mari

borski tisk« 9  Cena 30 din. I. IZDAJA

ZABELEŽENO  NA 11. REPU BLIŠK I KONFERENCI Z SJ

mejno iormimnic študentov
ladega Izobraženca taejno oo liku je cel kom pleks najrazličnejših  
družbenih  tn Idejnih procesov, k i se odigravajo v naši družbi in 
izven nje. Prav zaradi raznolikosti vplivov, k i idejno usm erjajo  
študenta, je  potrebno, da se Zveza študentov zavzem a za tak orga

nizirani idejni vpliv, ki ga bo usm erjal v  sm eri našega razvoja  in ga 
odvračal od reakcionarnega in destruktivnega. Glede na to, da ima prav 
sola, ki študenta strokovno  usposablja, najpom em bnejšo vlogo p ri njego- 
bem  idejnem  oblikovanju, si mora Zveza študentov skupno z vodstvi šol 
in fa ku lte t prizadevati, da štud ijski proces študenta ne bo oblikoval le 
strokovno, tem več da m u bo dal široko druibeno-politično znanje, ki m u  
bo potrebno za aktivno vk ljučevan je v družbeno delo. Posebno je  treba 
■'azvijati sistem upravljanja na višjih  šolah in faku lte tah , ker je  to naj
boljši način graditve socialistične zavesti študentov. Kot zelo pomembno  
je  bilo omenjeno stalno povezovanje s prakso, tako da se študentje že med  
časom študija čim bolje seznanijo s problem atiko, ki se bodo z njo ukvar
jali. Pri tem  pa se seveda ne sme zanem arjati še posebnega delovanja za
vestn ih  sil, k i na osnovi tem eljitih  analiz stalno organizirajo razne oblike 
idejno vzgojnega delovanja.

V razpravi o ku lturnem  oblikovanju študentov je konferenca ugotovila, 
da je  vloga visokega šolstva kakor tudi zveze študentov premajhna. Naša 
dejavnost je omejena zgolj na am atersko reproduktivno aktivnost in še 
ta je skromna. Zaskrbljujoče je  tudi zelo slabo sodelovanje študentov v 
slovenskem  revijalnem  tisku  (Problemi in  Perspektive), k jer bi morala 
Prihajati do izraza usm erjenost in  razgledanost m ladih izobražencev.

v l o g a  Š t u d e n t s k e g a  t i s k a
Tisk zelo vpliva na oblikovanje zavesti človeka. Konferenca je  ugod- 

ho ocenita kvalitetno rast slovenskih študentskih  listov Tribune in K a
tedre. Poudarili so pa, da mora študentski tisk  še bolj obravnavati ž iv ije -

JANEZ NOVSAK: OPOLDANSKI INTERMEZZO

nje študentov  in e javno polemiko prispevati k odpravi raznih nepravil
nosti. V večji m eri ko t doslej je  treba objavljati prispevke vidnejših  
javn ih  delavcev o aktualnih družbenih problemih. Večjo pozornost bo 
treba posvečati sistem atični vzgoji mladega novinarskega kadra.

SO DELOVANJE S  TUJIM I ŠTUDENTI 
t l ,  republiška konferenca je obravnavala tudi mednarodno aktivnost 

slovenskih študentov. Kot najuspešnejše so ocenili neposredno sodelovanje 
z univerzam i v  tujin i, zakaj razprave o splošnih mednarodnih problemih so 
vedno bol) problematične. Mnogo uspešnejše so konkretne razprave o m a
terialn ih , študijskih in drugih vprašanjih.

99 nadaljevanje na 2. strani

PREDVOLILNA AKTIVNOST MARIBORSKIH ŠTUDENTOV

Nflfe tisoč prvlt voli
P redvolilno razdobje, v katerem  so študentje obiskovali zbore voltlcev 

na teren, je končano. Po zaključenih razgovorih bo velika vseštudent- 
ska predvolilna m anifestacija na T rgu svobode 15. maja.

Organizacija in struk tu ra  naše družbe zahteva, da je potrebno izvoliti 
v predstavniška telesa čim več neposrednih proizvajalcev: to je eno od 
osnovnih načel v naši socialistični družbeni graditvi. Značaj naših pred
stavniških teles od občine do federacije, njihova vloga in naloge, ki jih  
imajo v našem sistem u družbenega sam oupravljanja in političnega živ
ljenja, izhajajo iz tega stališča. V novi Ustavi je poudarjeno, da vse oblike 
upravljanja, vštevši politično oblast, u stvarja ta  delavski razred in delovno 
ljudstvo. Za organiziranje družbe kot svobodne skupnosti proizvajalcev 
in vv predstavniških telesih vseh družbeno-političnih skupnosti, naj se 
izpolnijo te bistvene naloge družbe. Naša praksa in dosedanje izkušnje 
le-to po trju je jo  in navajajo  na misel, da bo sodelovanje ljudi, ki so v

99 nadaljevanje na 2. strani



D e le g a ti  na II . re p u b liš k i k o n fe re n c i ZSJ v L ju b lja n i  b u d n o  s p r e m l ja jo  r e f e r a t  J a n e z a
K o c ja n č ič a .

Idejno formiranje študentov
a #  nadaljevanje s X. strani <

Pomembna oblika sodelovanja so kontaktne štipendije. Bolj bo treba  
razvijati strokovne ekskurzije, ka jti vse to prispeva ne le k strokovnem u  
izpopolnjevanju tem več tudi k  m edsebojnem u sodelovanju in  razum e
vanju. Najpomembnejše za stik  s tujino so počitniške prakse. Toda samo 
dobro organizirane študijske prakse, ne pa tako im enovane »divje* prakse, 
ko naši študentje prodajajo v tu jin i svojo delovno silo.

Konferenca je  razpravljala tudi o problemih študija azijskih  in  afri
šk ih  študentov v Ljubljani. Tem  študentom  je  treba  nuditi več praktične  
pomoči in  jih  vključevati v  ak tivne študentske organizacije in  organe 
upravljanja na fakultetah. Predlagali so, naj bi slabim  študentom  Štipen
dije  ukinili in  jih  podelili tistim , ki to  voljni študirati p r t  nas. Obogatiti 
bo treba pouk slovenskega jezika, k i naj bi vseboval osnovne značilnosti 
naše družbe.

Težišče dela konference je  tem eljilo na d iskusijah, ki so sledile re fe
ratu Janeza Kocjančiča, predsednika OV Z SJ ljubljanske univerze in  
dvem a koreferatoma o idejni vzgoji in m ednarodnem  sodelovanju.

Njih tisoč prvič voli
—  nadaljevanje a 1. strani
neposrednem delovnem procesu, v predstavniških telesih, prineslo nekaj 
novega, dinamičnega in konstruktivnega v delo teh teles.

Mi mladi bomo opravičili zaupanje družbe in dokazali, da ni bila 
m ladina samo v času narodnoosvobodilne vojne in pred njo, temveč tud i
po njej, v obdobju obnove in nadaljnjega razvoja socialistične graditve, 
udarna in- revolucionarna sila ,'p rav i graditelj svoje jugoslovanske socia
listične skupnosti. Na svetlih svobodoljubnih trad icijah  jugoslovanskega 
patriotizm a, na prim erih solidarnosti in sodelovanja z vsemi naprednim i 
in revolucionarnim i gibanji m ladih ljudi drugih dežel, se vzgajamo in 
oblikujemo, na njih si pridobivamo izkušnje in sposobnosti za izpolnjeva
nje nalog, katere nam družba zaupa. Značilnost nas mladih, ki veje iz

najširših  političnih in družbenih dejavnosti, preko cestnih gradbišč, siste- , 
ma šolanja, izza tovarniških strojev, ladjedelniških  kladiv  in rudarskega' 
svedra, izhaja tudi m erilo po katerem  bo družba izbirala m lade za odgo
vorne funkcije.

Redni študentje  m ariborskih visokošolskih zavodov so se vključili v 
predvolilne razgovore po šolah, s kandidati za republiške in zvezne zbore. 
Prisostvovali smo razgovoru študentov Pedagoške akadem ije s kandida
tom  za republiški ku ltu rno-prosvetn i zbor tov. dr. Danilom Požarjem, 
ki se je  vršil 6. m aja v prostorih  PA. Š tudentje, bodoči prosvetni delavci 
so razprav lja li največ o sam ouprav ljan ju  v šolah, o k red itiran ju , šolski 
reform i in učnih uspehih. Skupno s kandidatom  so razglabljali o neka
te rih  negativnih pojavih v šolstvu, v razgovoru so naglasili, da so nenehni 
razgovori o delitvi dohodkov prosvetnih delavcev pogosto odrinili aktual
nejša vprašanja o problem ih k red itiran ja  in učnih uspehih. Vse pogo
steje se pojavljajo  slabi učni usipehi, k i naj im aj6"svoj vzrok v slabih 
učnih in  vzgojnih kadrih . V endar ta  posplošena k ritika  ni upravičena in 
ne zadene v bistvo teh tnejših  vzrokov. V povojnem  obdobju se je  naloga 
šolstva razširila, povečala, saj združuje danes šola tudi izvenšolsko dejav
nost kot na prim er filmsko, tehnično in  drugo vzgojno delo. Skratka, 
družba postavlja pred  učitelja vse širše zahteve, ki jih  z izobrazbo, ki jo 
p rejm e na šoli ne zmore. Tudi nove reform e in odnosi po teh reformah 
so velik čdnitelj učnih uspehov, k a jti navzlic reform am  imamo po neka
te rih  šolah še vedno stare, b irokratične prijem e, ki se ne m orejo prilago
diti našem u otroku in odnosom v  družini. V povojnem  času je  klasična 
oblika družine počasi razpadla, povsem novega tipa družine še ni, in 
odnosi v družini m arsik je  vplivajo na učne uspehe.

Na Višji agronomski šoli je  kand idat tovariš Zm ahar inž. Ciril govoril 
o problem ih km etijstva in km etijsk ih  kadrov. Š tudentje  agronomi so raz
p rav lja li o socialnih problem ih stare jših  kmetov, ki nim ajo kom u zapu
stiti posestev, sam i pa ne m orejo obdelovati, o povečanju in načinu pove
čan ja površin socialističnega sektorja, o bodoči investicijski politiki in 
nam eščanju km etijskh kadrov.
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R isb a  p o ja s n ju je  v o li tv e  v vbit p r e d s ta v n iš k a  te le s a .  S p o d n je  p u š č ic e  o z n a č u je jo  n cp 0'  
s r e d n c  v o li tv e  v o liv cev  o /.ironm  d e lo v n ih  l j u d i ,  z g o rn je  p u š č ic e  p a  d e le g a c i je  ozirom * 
p o s r e d n e  v o li tv e . P r i  p o sa m e z n ih  p u š č ic a h  n a v e d e n i d a tu in  o z n a č u je  te rm in ,  k o  se 

n a  s e d a n j ih  v o li tv a h  v r š i lo  g la s o v a n je  za v o litv e , k i j i h  o z n a č u je  p u šč ic a .

Piva seja svetov
letnika VEKŠ

Konec aprila ata se sestala na svojo prvo sejo oba 
aveta letnika Višje ekono sko-komercialne Sole. Po poslov
niku sestavljajo ta organ vsi profesorji iole, ki predavajo 
v letniku, en reden štud ent iz vsakega oddelka in dva 
izredna študenta is vsake ga letnika. Dnevni red prve seje 
Je bil enak za oba sveta, zato sta se sestala skupaj.

Najprej sta se sveta letnika 
konstituirala. V prvem letni
ku so izvolili za predsednico 
prof. T. Jurejevčičevo, za taj
nika pa študenta M. Pavlico; 
predsednik sveta II. letnika pa 
je postal prof. C. Miki, tajnik 
pa študent M. Stare. Oba sve
ta  bosta v sedanji sestavi de
lala do jeseni, ko začne novo 
študijsko leto.

Dalje sta sveta letnika raz
pravljala o statutu šole oz. o 
njegovih določbah, ki bi jih 
bilo treba spremeniti. P ri tem 
sta se odločila, da bi o določ
bah glede učnega načrta raz
pravljala drugič, na posebni 
seji, posvečeni samo tej temi. 
Razprava je  bila zelo živah
na. Najpomembnejša sta skle
pa, da naj bi predpisali tudi

za četrti semester pogoje gle
de števila opravljenih izpitov, 
in da je treba z vsemi sred
stvi ukrepati za čim naj večji 
obisk predavanj. Ob sestav
ljanju statuta šole so si nam
reč študentje izborili pravico 

do raznih mesečnih Izpitnih 
rokov, sedaj pa se študentje 
izgovarjajo prav na te roke, 
da izostajajo od predavanj. 
Seveda ne bi bilo smiselno, 
če bi sedaj ukinili te izpitne 
roke, samo da bi dosegli bolj
ši obisk predavanj. Verjetno 
bo bolj ustrezalo uvesti evi
denco o prisotnosti na preda
vanjih in revidirati določilo, 
da se semester testira, tudi če 
študentu manjkata dva fre
kvenčna podpisa.

Razen tega sta sveta letni
ka razpravljala tudi o študij

ski praksi. Osnovo za razpra
vo so sestavljala zapažanja 
študijsko organizacijske ko
misije uprave šole. Ta je  ugo
tovila, da Je ‘šoli uspelo pio
nirsko delo, saj je prav nepri
čakovano dosegla dobro so
delovanje podjetij v veliki 
večini primerov. Seveda so 
ostale še določene pomanjklji
vosti, zlasti glede samodisci
pline študentov na praksi in 
pri sestavljanju poročil. Vsi 
študentje, ki niso oddali po
ročil s prakse ali pa so bila 
njihova poročila ocenjena ne
gativno, morajo v poletnem 
času ponovno na prakso. Po
zitivna ocena poročila s p ra
kse je  namreč pogoj za vpis 
v 3. semester. Najboljša poro
čila pa bodo nagrajena. Za 
prihodnje leto so sklenili,' da

bi bilo potrebno hitreje in 
bolje informirati kadrovske 
službe podjetij, kamor gred®| 
študentje na prakso, o nam®', 
nu In smislu študijske prakse i 
Dopolniti bo morda treba iz 
vodila za sestavo poročil s 
prakse. . Razen tega bo zel® 
primerno nadaljevati s praks® 
obiskovanj podjetij med te
kom študijske prakse.

Na koncu sta sveta letnik® 
razpravljala še o pogojih l> 
prehod na II. stopnjo študij®’ 
o Našem gospodarstvu, v k®' 
terem Sola objavlja vse svoi® 
Informacije In tudi nekaj ob
vezne izpitne snovi, ter o bo
dočnosti oddelka za transp®ft 
in zavarovanje, na kater*1” 
Je trenutno vpis Izredno sl®b 
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Diplome in diplomanti  mariborskih višjih šnl

VAS
Na vprašanje, ali so diplom e na 

VAS za drugo stopnjo obvezne, mi je  
sek re tar šole tov. Košenina odgovo
ril, da na VAS diplom, kot posebnega 
dela ne poznajo, pač pa pridobi štu 
dent diplomo šole z zadnjim i in skup
nim izpitom iz glavne stroke. Izpiti 
iz glavne stroke so iz poljedelstva, 
živinoreje, sadjarstva in vinogradni
štva. Pač pa uprava VAS razm išlja o 
predlogu, da bi že uvedli diplome kot 
posebno delo naslednje leto. Zamisel 
je  še v povojih, končno odločitev pa 
pričakujejo v kratkem .

Za vpis na drugo stopnjo veljajo 
za študente VAS v M ariboru isti po
goji, kot za ljubljanske študente fa
kultete. K ljub temu, da je program 
m ariborske VAS vsklajen s progra
mom ljubljanske fakultete za agro
nomijo za prvo stopnjo, označujejo 
študij na VAS nekatere specifičnosti: 
večji poudarek na tehničnih predm e
tih. • To pa zaradi tega, ker obiskuje 
VAS mnogo slušateljev, ki so vezani

na svoja delovna m esta in ki bodo 
šli po zaključnem  izpitu ali pa po 
diplomi (če jo bodo uvedli) nazaj v 
službe. Zato nudi VAS svojim Sluša
teljem  več, kakor pa lahko nudi prva 
stopnja ljub ljanske Biološke fakul
tete. D iplom ant stopi v službo z več 
prakse in je  pri opravljanju  svojega 
dela mnogo bolj življenjski. Večina 
diplom antov gre takoj v službe, k ar 
je  razvidno že iz tega, da je  samo 
osem študentov od 72 nadaljevalo 
študij v L jubljani. Ko sem povprašal 
po težavah diplomantov, sem dobil 
odgovor: »Kakšnih posebnih težav ni, 
samo čas jim  dela preglavice.« To
da — čas ni glavna težava samo na 
VAS, am pak na vseh m ariborskih 
višjih šolah. K ljub vsem časovnim 
težavam slušatelji dokaj h itro  pristo
pajo k zaključnim  izpitom.

vss

Na vprašanje, koliko časa potrebuje
jo študentje dokler ne »pririnejo« do 
šestega semestra, sem dobil odgo
vor: »Kolikor študentom  uspe brez 
posebnih .poškodb’ priti do šestega 
semestra, nim ajo na razpolago preveč 
časa. Sest mesecev po končanem še
stem sem estru im ajo slušatelji še 
status študenta. Po preteku šestega 
meseca status študenta izgubijo. Sest 
mesecev mora torej zadostovati, da 
lahko študent opravi zadnje izpite in 
si pridobi diplomo šole, seveda pod 
pogojem, da v šestem sem estru ni 
preveč ,p laval’, da mu do diplome ne 
m anjka p r y i č  izpitov.«

VEKS

N ajprej sem obiskal VSS v Sodni 
ulici in prosil ta jn ika  za nekoliko po
datkov. Zvedel sem sledeče:

Višjo stomatološko šolo obiskuje 
168 rednih in 30 izrednih slušateljev. 
Od 168 rednih jih  je  67 v I., 55 v II. 
in 46 v III. letniku. Od 30 izrednih pa 
jih  je  22 v I., 1 v II. in 7 v III. lgt- 
niku.

P rav  tako kot VPS in VAS tudi 
VSS diplome kot posebnega sam o
stojnega dela nima, študentje prido
bijo diplomo šole z zadnjim  izpitom.

Iz podatkov je  razvidno, da je  
VEKS najbolj obiskana višja šola v 
M ariboru. V letu  1959—1960 je  im e
la 123 rednih in 685 izrednih slušate
ljev, v le tu  1960—1961 175 rednih in 
508 izrednih slušateljev, v letu 1961— 
1962 164 rednih in 369 izrednih sluša
teljev, v letu  1962—1963 pa 200 rednih 
in 349 izrednih slušateljev.

Diplome so za nadaljevanje študija 
na drugi stopnji obvezne, prav tako 
pa so diplome obvezne tudi za štu
dente prve stopnje ekonomske fa
ku ltete v L jubljani. Poleg tega mo
rajo  študentje opraviti še dva di
ferencialna izpita. VEKS ima pet od
delkov, in če hoče kdo v nadaljeva
n ju  štud ija sprem eniti smer, mora 
opraviti diferencialni izpit oziroma

več, če je  to potrebno. Do sedaj je  na 
VEKS diplomiralo 179 rednih in iz
rednih slušateljev iz petih oddelkov. 
Od teh jih je okoli 10 nadaljevalo 
študij v Ljubljani. Za letošnje leto pa 
je  uprava šole razpisala 400 tem iz 
različnih področij, vendar pa štu
dentje še niso prijavili diplomskih 
nalog, ker so razprave o diplomah še 
v teku. Š tudentje pristopajo k di
plomskim nalogam sorazmerno hi
tro, kar je  razvidno že iz visokega 
števila slušateljev, ki so diplomirali. 
K akšnih posebnih težav študentje ni
majo, razen kolikor si jih  sami de
lajo. (Pravijo, da jim  m atem atika ne 
gre od rok.)

Ce sedaj napravimo kratek resu- 
me, lahko vidimo, da imajo m aribor
ske višje šole glede diplom različna 
stališča. Nekje so diplome potrebne, 
nekje pa ne, kar je  mnogokrat od
visno od tega, kakšne kriterije im a
jo pri vprašanju diplom ustrezne 
ljubljanske fakultete. Š tudentje mo
rajo  opravljati diplome tam, k jer 
ljubljanska fakulteta dosledno zah
teva diplomo višje šole za prestop 
na drugo stopnjo. Obvezne pa so di
plome tudi za tiste študente, ki gredo 
po končani prvi stopnji v službo. Za 
vpis svojih študentov, ki mislijo na
daljevati študij na drugi stopnji, pa 
morajo uprave višjih šol za sedaj še 
doseči kompromis. Vsaj tako dolgo 
še, dokler se vprašanje diplom do
končno uredi.

R A Z M E R E  V D O M U  NA V R B A N S K I  C E S T I

Kaj je res in kaj ni res?
O vprašanju nastambe in 

prehrane študentov v Mari
boru smo že nekajkrat pisali. 
Večina študentov stanuje v 
privatnih sobah, mnogo pa 
jih  uživa gostoljubje doma 
Srednje kmetijske šole v Vr
banski ulici 30. Ze lani so se 
med študenti širile govorice o 
razmerah, ki v tem internatu 
v ladajo in so za vse prebi
valce doma, posebno pa še za 
študente, kritične. V prvi 
vrsti gre za vprašanje pre
hrane in cene celotnega biva
nja v internatu, upravljanja, 
odnosov med študenti in 
srednješolci, ki so stanovali 
skupaj v internatu.

V začetku študijskega leta 
1962/63 so se študentje po ne
kaj začetnih težavah, ko 
uprava doma ni hotela spre
jeti v dom takšno število štu
dentov, kot ie bilo dogovor
jeno predhodno, vselili. Ze v 
začetku pa je študente čakalo 
neljubo presenečenje. Cena 
za bivanje študentov v domu 
je bila (in je tudi ostala) 
višja od one, ki jo morajo 
za enake pogoje bivanja pla
čati srednješolci (pri tem pa 
stanujejo študentje v sobah 
z več posteljami). Zakaj so 
cene različne, je nerazum lji
vo i.n brez podlage, to dej
stvo je treba kar prišteti med 
ostale nerazum ljive sklepe 
domske uprave, ki jih je bilo 
od časa, ko so se vselili prvi 
študentje, mnogo.

Kakšni so pogoji bivanja 
v internatu na Vrbanski 30? 
Š tudentje vedo mnogo pove

dati o hrani, ki je kvalitetno 
in kvantitetno neustrezna in 
slaba, posebno, če jo prim er
jam o s hrano v ljubljanskem  
študentskem naselju, kjer je 
cena stanovanja in hrane pri
bližno enaka. Mnogo pri|K>mb 
pada na račun higiene, ki je 
v tem domu poglavje zase. 
Mnogokrat pride na mizo je
dilni pribor, ki se ga držijo 
ostanki stare hrane. V sobah 
se pojavljajo miši. V jedil
nici se zadržuje po ves dan 
neprijeten vonj. Neredko na
letiš na hodniku na cele kupe 
odpadkov. O  sanitarijah  bo
lje da ne govorimo.

V zadnjem času skoraj

redno prihajajo  v Maribor 
ekskurzije dijakov in študen
tov iz cele države in najdejo 
prenočišče v internatu SKS. 
Vprašanje zase je, kakšen 
vtis bodo odnesli iz Maribo
ra. ki jrm nudi takšno gosto
ljubje.

Med stanovalci doma se 
širi govorica, da je v lanskem 
letu dom ustvaril čisti dobi
ček (navajajo tudi vstoto) in 
da so si del tega dobička za
posleni delili v obliki nagrad.

sredstva dobesedno odtrgati 
od ust mladine, ki stanuje v 
internatu, absurdno pa bilo, 
ko bi si proračunska ustano
va ustvarjala dobičke in jih 

Kolikor so te govorite resnič- delila, 
ne, lahko mirno ugotovimo,
da je tako ravnanje domske Sestavek je napisan ostro 
uprave skrajno nepravilno, in odkrito, zato pričakujemo 
nesocialistično in vredno naj- tudi ostro, toda odkrito reak- 
večje obsodbe. Nedvomno so cijo. Vsako pojasnilo, ki bo 
za vzdrževanje velikega kom- služilo v
pleksa zgradb potrebna ve
lika denarna sredstva, manj 
logično je to, da se morajo ta

dobro norm alizira
nju odnosov v domu na Vr
banski 30, bo dobrodošlo in 
ga bomo objavili.

Podeljevanje subvencij
Ker je praksa edini in naj- jo v Mariboru pri starših, v 

bolj objektivni kriterij, ki višini razlike do 11.000 din, 
nepristransko oceni človeko- za študente, ki so izven Ma- 
vo delo, je tudi naše delo ribora, do 14.000, upoštevajoč 
prišlo pod presojo prakse, ki pri tem dejstvo, da študent- 
nujno terja  sprememb in iz- je, ki stanujejo od doma, pla- 
popolniitev kriterijev pri de- čajo že samo za stanovanje 
fitvi subvencij. Praksa, kot 4000 din, da sploh ne upo- 
objektivni kriterij je pokaza- števamo stroškov za vožnjo 
la, da je bil dosedanji način in razlike v izdatkih za hra- 
subvencioniiranja pretog, saj no, za kar so prvenstveno 
je prem alo stim uliral študij, subvencije tudi namenjene. 
To je  tijdi razumljivo, kajti Fiksni del se določi v višini 
ključ (opisan v zadnji šte- do 4000 din.

Gibljivi del (stimulativni) 
določi socialno ekonomska 
komisija na šoli ob soglasju 
z organi uprave šole, sveti 
letnikov. Gibljivi del se gib
lje v okviru nadaljnjih 2000 
dinarjev (za Mariborčane
13.000, za ostale do 16.000 di
narjev).

Demokratična organizacija 
decentraliziranih komisij kot 
kolektivnih organov bo ne
dvomno v bodoče zadostna

;iiuc
vilki Katedre) je bil edina 
garancija za omejitev even
tualne samovolje in s tem 
edina garancija za pravično 
in pošteno delitev subvencij 
v času, ko socialno ekonom
ske komisije po šolah še niso 
socialno ekonomska komisija 
pri Odboru ZSJ na MvZ 
sprejela nov ključ.

Fiksni del se določi po sle
dečem kriteriju: povprečnim 
mesečnim dohodkom na ene
ga družinskega člana se pri- garancija (ob nenehni bud- 
šteje otroški dodatek in šti- nosti subvencionistov samih) 
pendija, če jo sprejema: fiks- za pravično in pošteno deli- 
ni del subvencije se pa do- tev pomoči socialno šibkim 
deli za študente, ki stanuje- študentom.

Namesto 
uvodnika

V začetku meseca je obi
skal našo državo in se ne
kaj dni zadržal pri nas zu
nanji minister ZDA. V raz
govorih, ki jih jev imel go
spod Dean Ru-sk z jugoslo
vanskimi državnimi funk
cionarji in tovarišem Titom 
so poudarili, da se je tesno 
politično in gospodarsko so
delovanje med našo državo 
in ZDA doslej ugodno raz
vijalo, in da ga je treba 
razvijati tudi vnaprej.

Kmalu po tem prvem 
obisku je prispel v našo 
državo predsednik finske 
republike Urho Kekkonrn. 
S to skandinavsko deželo 
smo doslej le malo sodelo
vali. sedaj pa obstajajo ve
like možnosti za razširitev 
medsebojnih odnosov. To
variš Tito ie sprejel pova
bilo. da v bližnji prihodmo- 
sti obišče Finsko.

Istočasno se je v Jugosla
viji ustavil na dvodnevnem 
obiskn generalni sekretar 
OZN TT Tant. Prijateljstvo, 
ki veže generalnega sekre
ta rja  z našo državo, izvira 
iz Si,roke podpore, ki jo 
naša država nudi ideji miru 
in »odelovania. katere po
bom  ik je OZN.

V bližnji bodočnosti bo
sta našo državo obiskala še 
predsednik ZAP Naser i« 
predsednik ITruščov.

Mnogoštrvilni obiski tu 
jih državnikov pri nas so 
ponovno potrdilo ugleda, ki 
ga naša država uživa v 
sveti«.

ZAPISI STKAN S



'i

Razpis Kidričevih nagrad
N a potil.:gi 15. č l e n a  p rav iln ik a  o 

o r g a n i z a c i j i  In p o s l o v a n j u  SKLADA 
KIDRIČEVIH NAGRAD ca Študente 
ZDRU'2 tN  JA VISOKOŠOLSKIH ZA* 
V O D O V  V MARIBORU Je  up ravn i 
odbo r S klada na sv o ji s e ji dne 10. 
a p r ila  itaft3 sklenil. da razp iše  n asled 
n je  lem e

PEDAGOŠKA AKADEMIJA:
ft. A n ah .o  p s ihosocia ln ih  odnosov 

na en. m ariborsk ih  io l.
2. Екопогачк* raču n lca  o snovnega  

šo ls tva  v m aribo rskem  o k ra ju .
S. P otrebe m a ribo rskega  o k ra ja  po 

u č n o v ig o jn ib  kad rih  v le tih  1963 
— 1968

4  A naliza otio&kega g ovo ra  s vsem i 
specifičnostm i d o ločenega jezikov* 
n ega pod rdčja  v m aribo rskem  
o k ra ju  in raz isk av a , kako  na šo lah  
te g a  pod ročja  o b lik u je jo  k u ltu ro  
u če n čev eg a  Iz ražan ja .

VlS.lA AGRONOMSKA SOLA: 
A) Za sa d ja r je  in v ino g rad n ik e : 

t  U go tav ljan je  m aksim aln ih  d o lilo  
te ras  v v inog rad ih  In s ad o v n ja k ih .

2. P ersp ek tiv e  razv o ja  p lan tažn eg a  
sad ja rs tv a  v določenem  sad ja rsk em  

| ra jonu  S loven ije .
Bj Za ž iv in o re jce :

1. O rg an izac ija  ln ekonom ika m leč
n ih  farm  v bližini več jih  p o tro i-

I n lh  sred išč (na p rim eru  p resk rbo  
m esta M aribora z m lekom ).

2. Tehno o šk j p ro ces  p ita n ja  goved i, 
ki z a g o tav lja  n je g o v o  ekonom ič
nost.

3. O rg an iza c ijsk a  shem a in  su ro v in 
ska h a /a  to v a rn  ln  m ešan ic  m oč
n ih  k rm il (na p rim eru  o k ra ja  M a
r ibo r In C elje j.

C) Za p o ljed e lce :
1. R ezu lta ti In ana lize  p e tle tn e  p ro 

iz v o d n je  hm e lja  v  o k ra ju  M aribor.
2. S od o b n e jš i n ač in  sp ra v ila  k rm e —

pogoj *a ko lič in sk i In k ak o v o s tn i 
dvig  krm ske osnove.

3. Pogoji Ln m ožnosti p rid e lo v an ja  
sem enskega k rom p irja  v ok ra ju  
M aribor.

VIŠJA EKONOMSKO* 
KOMERCIALNA SOLA:

1. M ejni s tro šk i k o t e lem en t zuna
n je trg o v in sk e  k a lk u la c ije .

2. M ednarodn i m u ltila te ra ln i k ltring t 
v te o r iji in  p rak si.

3. P rim erjava  deleža  posam eznih  vrat 
tra n sp o rta  p ri p revozu  b laga  v 
SFR J, p rim erjav a  s razv ite jšim i 
d ržavam i In e v e n tu a ln e  p e rsp ek ti
ve ra z v o ja  SFRJ v bodočnosti.

4. A v to m a tizac ija  ban čn eg a  p oslo 
v an ja .

8. Pom en ra z s ta v lja n ja  s tro šk o v  na 
fik sne  ln v a riab iln e  za ses tav o  
k a lk u la c ij te r  poslovno  p o litiko
p o d je tja .

i .  V loga In pom en p ro u čev a n ja  t r i l-  
Ič a  v g o spodarskem  p la n iran jo  
(družbeni plani)

7. E labo ra t ana lize  trž išča do ločene
ga Izdelka (ki ga k an d id a t Izdela 
v kcnhaetn l g o spodarsk i o rg an iza 
c iji ra  konk re ten  Izdelek).

8. V pliv i tu rizm a na g o sp o d a rs tv o  
obč in e  ali tu ris tičn e g a  ce n tra  v 
S lo v en iji.
VIŠJA PRAVNA SOLA:

1. Pomen p o rav n a ln ih  s v e to v  te r  n ji
hov razvo j in  de lo  v m aribo rskem  
o k ra ju .

2. S am o u p ra v lja n je  k o le k tiv o v  u p ra 
ve ljudsk ih  odborov .

3. L astn ina v Ju g o slav iji.
4. R azvezat raz log i po našem  p ravu .
5. K o operacija  kot ob lika  in teg rac ijo  

n a  pod ročju  Industrije .
VIŠJA STOMATOLOŠKA 

SOLA:
I .  V p liv i s lm pa ticom im etlkov  ob p ri

lik i a p lik ac ije  pri raznih  re a k t iv 
nih stan jih  č loveškega o rgan izm a.

2. Patogenega, k lin ična  s lika  hs 
z d rav ljen je  a iv eo litis  sicca.

3. P rim erjav a  med h istogeoezo  repa- 
ra t iv u e g a  p rocesa  in k lin ično  sli
ko ra n e  m ehkega tk iv a  v u s tn i vo
tlin i ln rano  zunan jega tn tegu- 
m enta.

4. D iagnostika zače tnega  kariesa .
5. Š kod ljivost poln iln ih  cem entov  na 

zobno pulpo .
8. Izg radn ja  zobnega k o n la tk a  pri za

livkah  II razreda.
f . F ik sne  p ro te tlčn a  s id ra  ln n jihov 

izbor p ri n ač rto v an ju  m ostičev .
VIŠJA TEHNIŠKA SOLA:
A | O ddelek  za » tro |n lŠ tvo :

t .  M ehan izac ija  In a v to m a tizac ija  
v a riln e  tehn iko  v Jugoslovansk i 
In d u s triji In 'sm e rn ic e  za p ospeši
tev av to m a tizac ije  .

2. V arjenje s ive  ll lln e  v re-paraturnl 
tehn ik i s p rak tičn im i k o nk re tn im i 
prim eri.

3. P ro je k tira n je  v o d em ehčalne  n a 
p ra v e  zm ogljivosti 20 m 3 b za po
tre b e  k o tla rn e  (25 a tp  vodocevn l 
k o te ll D opustna trdo ta  po te h n i
šk ih  predp isih .

4. T ranspo rt p rem ogovnega p rahu  na 
sk lad išču  p rem oga v term ocen tra- 
le.

5. Z m an jšan je  m an ipu lac ijsk ih  časov  
s rac ionaln im  p ovezovan jem  ope
rac ij p ri Izdelavi o k ro v a  za m otor 
TAM 4500.

B| O ddelek  za e lek tro teh n ik o :
1. Izdelava p ro je k ta  tip sk e  m estne 

d is tr ib u tiv n e  tran sfo rm a to rsk e  po
s ta je  z ekonom sko  p rim erjav o  zi
dane a li p lo č ev in as te  izvedbe.

C) O delek  za te k s t i l :
t .  P e rspek tivn i razvo j te k s t iln e  In

d u s tr i je  v m aribo rskem  o k ra ju .

2. P ro izvodn ja m u p o rab a  s ln te tsk lb  
vlaken  v SR S loven iji.

3. Rešitev problem ov p r ip ra v e  p ro iz
vodn je  In problem ov sam e proiz

vo d n je  te k stila  v cilju  rac io n a liza 
c ije  p ro izvodn je  ln  p o v eč an ja  de
lovne sto riln o sti.

D) O ddelek  za g rad b en iš tv o  ln  ko
m unalo :

t. E konom ska p rim erjav a  raznih  
s tropn ih  k o n s tru k c ij s posebnim  
ozirom  na psillke v M aribo ru .

2. Izračun  tem eljev  sa B -nadstropno 
s to lpn ico  d pa »G osposvetska  ce
sta«. s p red p o s ta v k o , da znaša trd- 
oost te ren a  3,8 kg na kg cm .

3. Izdelava  n ač rta  In p ro raču n a  so 
Izgradn jo  le sen eg a  m osta čez Pes
nico po leg  ce ste  L  red a  M aribo r— 
Š en tilj.

E) O ddelek  za kem ijo :
t .  K em ijska In d u s trija  m aribo rskega  

bazena ln p e rsp ek tiv a  n je n eg a  n a 
d a l jn je g a  razv o ja .

2. N a jrac io n a ln e jša  p red e lav a  k lo 
ra  z u te m e ljitv ijo  u p rav ičen o s ti 
g rad n je  nov« to v a rn e  za e le k tro 
lizo Iz n a tr ije v eg a  k lo rid a  v M a
riboru .

O braz lož itev  o tem  lahko  dob ijo  
š tu d en ti pri p ro feso rjih  u s trezne  
s troke .

Š tu d en tje  ki se te li jo  p o te g o v a ti 
za n ag rad e , ja v ijo  pism eno ta jn ik u  
šo le. ka te ro  lem o bodo o b rav n av a li.

Delo p red ložilo  v dveh  tip k an ih  
izvod ih  n a fk asn e je  do 15. fe b ru a r ja  
1964 up ravam  #ol Delo, ki na j pride 
v poštev  ca p ode litev  K idričev ih  n a 
g rad  m ora bit! Izvirno In k v a lite tn o . 
S K idričevo  n ag rad o  so lah k o  n ag ra 

jena tudi diplom ska ln semtoasska 
dela. če ustrezajo pogojem  pravilni
ka.

Strokovni ocenjeva lci bodo pzed* 
ložena dela ocesill! zlasti s tehle vi
dikov: b

a) g lede na stopajo  idejne jasno
sti, Izvirnost) m isli le« postavk, me
todičnih prijemov tn zrelosti zaključ
kov,

b) g lede na stopnjo praktične upo
rabnost1 ta aklnalnostl.

c) glede na to, ali Je d elo  pretež
no op isno a li pa se v njem pojavljajo  
e lem ent) aoallz« In v kakšni meri.

č) g lede na obsežnost la  komplek
snost obravnavane materije tn obsež
nost trnda in kom pleksnost obravna
vanega problema kažeta nujno tudi 
v obsežnosti končnega redlglranega 
dela. rezultati na) bodo prikazani f  
lasni ln |edrnatl oblik).

d) g lede na Jasnost, določnost la 
razum ljivost prikazovanja tn druge 
stilističn e odlike jezika.

R ecenzent opredel) svojo  končno
oceno oa eno Izmed teh štirih kate
gorij:

— d ele se prizna prva stopnja
(3 točke).

— delu se prizna droga stopnja
12 točk ll.

— delo se prizna t r e tja  s to p n ja
(t točka) ki n a j te  še  nagradi*

— d elo  se nmakne iz konkurenca  
ca nagrade (8 točk).

Podrobne|Š a do ločila  S klada K idri
čev ih  nagrad so razv id n a  Iz p rav iln i
ka S klade , kt ga štu d en ti lah k o  do
b ijo  na vpog led  pri u p rav ah  Io l.

Glavni ta jn ik : 
R ajko K ram berger

Solidarnost
evropskih
študentov
proti
falizmu
P reteklo je približno četrt sto let

ja, kar je caudillo Franco s 
fiihrerjevo in ducejevo pomočjo 

uničil špansko republiko  — premagal 
'funaški odpor španskih delovnih  
m nožic in tistih  internacionalistično  
m islečih ter čutečih borcev, ki so ne
sebično p rih iteli v  bo), zavedajoč se, 
kakšna usoda čaka španskega delov
nega človeka pod fašističnim  jar
m om . Toda tudi po porazu so ostale 
oči svetovne svobodoljubne javnosti

(še posebej socialistične in kom uni
stične) usm erjene na P irinejski po
lotok, kjer ta izraziti fašistični tiran 
zanika vse pozitivne vrednote, ki jih  
je  španski človek ustvaril v svoji 
preteklosti, onemogoča realizacijo 
sleherne pozitivne pobude, pa najsi 
gre za misel ali dejanje, fizično uni
čuje največje sinove in hčere tega 
ponosnega ljudstva, t. j. tiste, ki za
radi velike duševne in moralne ener
gije nočejo in  ne morejo kloniti. 
Franco bije ogorčeno in brutalno  
vojno predvsem  proti delavskem u  
razredu in proti osveščenemu razum 
ništvu , t. j. proti družbenim a skupi
nama, ki že po svoji družbeno-zgo- 
dovinski naravi predstavljata  d i
rektno nasprotje njegovi anahroni
stični, amoralno in reakcionarno 
funkcionalni družbeni biti. Franco je 
popoln moralni izrodek sodobnega 
sveta: predstavlja dno, absolutno ne
gativnost, celo v razm erju do b u r
žoazne politike in morale. Na ta na
čin je postal Franco neke vrste m e
rilo (kriterij) v današnji svetovni po
litiki: sile, k i ga podpirajo (bolj ali 
m anj odkrito), s tem  najizraziteje iz
pričujejo svojo moralno-politično  
resničnost, kažejo svoj resnični 
obraz, pogostokrat skrit pod dem o
kratično masko. (Prav zaradi tega na 
prim er ni naključje, da se odvračajo 
od degeneriranega diktatorja tudi 
katoliške politične grupacije, vsaj 
nekatere; le-te morajo slediti pobu
dam katoliških množic ki so ohranile 
čute moralne odgovornosti ter ele
mentarnega človeškega dostojan
stva.)

Oči svetovne demokratične javno
sti so odprte na Pirenejski polotok od 
koder prihajajo spodbudne in tragič
ne Informacije. Spodbudno je to, da 
nenehno slišimo o novih  tn novih ak
cijah proti fašizm u, o stavkovnem  gi
banju delavcev in študentov, o juna 
štvu  ljudi v pošastnih ječah in m u
čilnicah, skratka  — odločnost in vo
lja  španskega ljudstva ne popuščataI 
Tudi tragičnih sporočil ne m anjka: 
prim er zločinskega  uboja Jullana

Grimauja Garcije je  le .nov člen v 
dolgi verigi zločinskih aktov falan- 
gistične vladavine.

V senci madridskega diktatorja in 
pod varstvom  mednarodne reakcije  
eksistira še ena, nič m anj mračna 
kreatura  — portugalski diktator Sa- 
lazar, ki si je tudi ustvaril »sloves« 
skrajno brutalnega zatiralca lastne
ga ljudstva  in ciničnega kolonialista 
»klasičnega« tipa: ogabnega izkori
ščevalca in morilca na »črnem kon
tinen tu«.

Opisano stanje, ki ga je težko izra
ziti z besedami seveda ne more tra
jati dolgo: potrebni so nenehni na
pori nenehno iskanje načinov, da bi 
ljudstva Španije, Portugalske, Ango
le, neosvobojenega dela Gvineje in 
drugih dežel, k i so na m ilost in nem i
lost izpostavljena tiraniji Franca in 
Salazarja. lahko zaživela v svobodi 
in miru.

Naj opišemo tu eno izmed konkre t
nih pojavnih oblik tega prizadeva
nja: hraber, neenak boj španskih in 
portugalskih študentov ter pobudo 
študentskih  organizacij tu jih  dežel, 
ki so pripravljene ta boj tudi močno 
podpreti. (Navsezadnje ima celoten  
problem tudi svoj specifičen študent
ski aspekt: študij v obeh despotljah  
je  vse kaj drugega kot normalen; saj 
drugače ne more biti: intelektualno  
delo in fašistični svetovni nazor n i
mata ničesar 5kupnega.) V m edna
rodnih in nacionalnih študentskih  
organizacijah,’ki šo že res  čas s sim 
patijam i spremljale protifašistično  
dejavnost študentov  Španije in Por
tugalske, se vedno močneje u ve lja v
lja misel, da je končno treba preiti 
Jc dejanjem .

Preteklo leto je potekalo  v Španiji 
v vzdušju  skupnega delavskega in  
študentskega stavkovnega gibanja, 
na Portugalskem  pa je preganjanje  
študentov ln  n jihove organizacije do
seglo vrhunec zaradi odločne, tri 
mesece trajajoče stavke. Ze ta sploš
ni podatek nam  zgovorno priča, da 
so h rabri španski in portugalski to

variši potrebni močne in  vsestranske 
mednarodne podpore; pokazala se je 
potreba po vzpostavitvi širokega gi
banja solidarnosti v vseh državah  — 
Je posebej v evropskih.

Zato je  bil lani form iran Priprav
ljalni kom ite za evropsko š tuden t
sko konferenco solidarnosti z ljud 
stvom  in študenti Portugalske in 
Španije, ki ga sestavljajo nacionalne 
zveze Francije, Nemčije, Italije, Ro
m unije in Poljske. Prvega sestanka v 
Parizu (od 7. do 9. januarja letos) so 
se udeležili, tudi predstavniki COSEC 
in NSS kot opazovalci.

Pripravljalni kom ite je  proučil 
vprašanja načina organiziranja kon
ference, njeno vsebino in kom peten
ce ter sugeriral tudi čas in kraj: 
12 .in 13. m aj — v Parizu. Konferenca  
naj bi predvsem  mobilizirala m edna
rodno, še posebej študentsko, javno  
mnenje; vpostavila pa naj bi tudi 
stalno telo solidarnosti. Povabljene 
so vse nacionalne študentske organi
zacije evropskih držav, pa tudi tiste 
izven-evropske, ki želijo sodelovati v 
te j akciji. Pripravljalni kom ite še 
posebej naproša evropske študentske  
zveze, naj se na konferenco dobro 
pripravijo, da bi bila le-ta čim uspeš
nejša, čim bolj stvarna; tudi m ate
rialni uspeh akcije ne sme izostati. 
Še posebej morajo zveze poskrbeti 
za to, da bodo njihovi člani o vsem  
Obveščeni. Mi vsi iskreno želimo, da 
bi evropsko (in svetovno) študentsko  
gibanje uspelo najti učinkovite obli
ke podpore tovarišem, ki se bojujejo  
zoper fašizem.

Vse akcije študentov zoper fašizem  
kjerkoli, so velikega pomena in 
vzbujajo  upanje. N avkljub  relativno 
dolgotrajnemu obstoju fašističnega  
režima v Španiji in  na Portugalskem, 
je  misel tovariša Georgija Dimitrova, 
ki jo je  ta odločni borec zoper fa 
šizem  izrekel na V il. kongresu K om 
interne, nedvom no točna: »FAŠI
STIČ N A  DIKTATURA BURZOAZ1- 
JE JE O KRUTNA. TODA NEGOTO
VA OBLAST.*

S. V.
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M A x  F R I S C H :
Max F rise h Je, poleg nam ie  znane

ga Friedricha Diirenmatta, najpo
membnejši dramatik, esejist in pripo
vednik sodobne Švice. Rodil se je leta 
|911 v Ziirichu, zaslovel pa je s svo
jimi dramami, v katerih opisuje raz
mere v Evropi med minulo vojno in 
takoj po njej. Vsa njegova dela pri
čajo o velikf pesniški domišljiji, pa 
tudi o moralni prizadetosti, s katero 
nam avtor predstavlja ljudi, ki jih je 
zajela vojna vihra. Max Frisch pa je 
znan tudi po tem, da silno rad eks
perimentira s scenskimi in in tehnič
nimi elementi. V nekaterih njegovih

zlaganosti in moralnega propada. V 
vsakem primeru pa je to satirična 
odrska konstrukcija, saj drama ni pra
vo ime za to delo.

Osredja oseba, Andri, je  žrtev poli
tične igre in malomeščanstva, s svojo 
sebično poniglavostjo v odločilnih tre
nutkih pasiven, a vsekakor soodgovo
ren. Čeprav je ta osebnost obdelana 
z veliko domiselnostjo in globokim 
čutom, nas Andrijevo notranje doživ
ljanje pušča nekoliko hladne in le 
rahlo pretresene, saj je njegova du
ševnost enostranska. ■

Režijo tega zahtevnega dela so za-
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dramah so postavljeni na oder števil
ni mrliči, vojne žrtve, v farsi »Kitaj
ski zid« srečamo na' dvoru kitajskega 
cesarja poleg Bruta in Cezarja še Don 
Juana, Napoleona, utopljenko iz Sei- 
ne in Krištofa Kolumba; v drami »Ko 
se je končala vojna« govori ruski ofi
cir ruščino, ameriški angleščino in Žid 
Jiddiš.

Po uprizoritvah v Celju in Ljubljani 
smo končno tudi v Mariboru Imeli 
priložnost spoznati tega švicarskega 
ustvarjalca. SNG se je  namreč odlo
čilo, da bo mariborskemu gledališke
mu občinstvu predstavilo njegovo 
družbeno satiro »Andorro«.

Avtor nam Je pod imenom te drža
vica na meji med Španijo in Franci
jo pravzaprav predstavil Švico, oziro
ma katerokoli meščansko deželo. V ta 
okvir je Frisch postavil dva proble
ma, ki sta bila po vojni, pa tudi še 
sedaj, aktualna. To sta problem poli
tičnega umora in problem okolice, ki 
omogoči tak umor. Andorrci, ki »beli
jo mesto, da bi bilo belo, če seveda 
ne bo nevihte«, so lik licemerstva,

upali MIRANU HERZOGU, ki je  s 
svojim pravim občutkom za kompozi
cijo opravičil zaupanje. Nekoliko več 
bi bilo mogoče iztisniti iz Andrljeve- 
ga očeta-učltelja, saj sta njegov obup 
in poskusi, da bi rešil sina, premalo 
vidni in panični.

Glavna lika, Andri in Barblin, sta 
zaživela pred nami z vso toplino v 
kreaciji Zlatka in Maje Šugmanove. 
ZLATKO ŠUGMAN, ki je opravil go
vorni del vloge sicer odlično, je  po
kazal, da je  gestlkulaclja njegova šib
ka točka, m a j a  Šu g m a n o v a  je  
bila v začetni dekliški naivnosti ve
selo očarljiva in v zaključni blaznosti 
nekoliko manj tragično pretresljiva. 
Svojo literarno dovolj težko vlogo Je 
odigrala povsem zadovoljivo.

K uspehu dela so veliko pripomogli 
tudi: BORIS BRUNCKO, v vlogi uči
telja, ki pa je  bil, kot sem že dejal, 
na koncu premalo paničen, PAVLA 
BRUNCKOVA, kot njegova žena, ln 
ANTON PETJE v vlogi nasilnega vo
jaka. Posebno mesto pa zavzema igra 
Janeza Klasinca, Romana Lavrača,

Marjana Bačka in Iva Leskovca, ki 
so kot andorrski meščani igrali v ce
lotni zgodbi odločilno vlogo. Pokazali 
so se kot odlični akterji in to tudi v 
stranskih vlogah. ARNOLD TOVOR
NIK je lik oportunističnega gostilni
čarja predstavil sicer zelo živo, škoda 
je le, da se je  nekajkrat zmotil v 
tekstu. V epizodnih vlogah so se pred- 
savili še Janko Haberl, Tita Veljako
va in Franjo Blaž, ki pa niso imeli 
priložnosti, da bi pokazali kaj več

Scena VLASTE HEGEDUSlCEVE je 
bila kot vedno solidna, čeprav bi ne
koliko bolj poetično prizorišče (zlasti 
v ljubezenskih scenah) služilo bolje. 
VLADO GOLOB je prispeval suge
stivno scensko glasbo, dovolj temač
no, popolnoma v skladu z grozlji
vostjo dogodkov.

Občinstvo je bilo z uprizoritvijo 
nedvomno zelo zadovoljno, saj je 
igralce poklicalo na oder kar dvanajst
krat. Ta premiera, predzadnja v le
tošnji gledališki sezoni, pomeni torej 
dober obet za v bodoče.

BRANKO MAKSIMOVIČ

OB ROBU
Zadnji čas se po vsej naši državi

odvijajo najraznovrstnejše prire. 
dltve, razstave in festivali. Komaj 
je minil teden slovenske dramati
ke v Celju in gledališka amaterska 
revija mariborskega okraja v Slove
njem Gradcu, že lahko v časopisju 
zasledimo vesti o Sterijinem pozor- 
ju v Novem Sadu, o zagrebškem 
bienalu sodobne glasbe in o za
grebškem majskem festivalu štu
dentov.

Mi živimo v Mariboru in brž po
mislimo na Maribor. Ah, saj v na
šem mestu ni ustreznih pogojev za 
kako zares ugledno prireditev v 
širšem republiškem ali zveznem 
merilu, si mislimo. Je to res? Bo 
ostal »Mariborski teden« edina go
spodarsko kulturna manifestacija, 
ki zavzema republiko, če že ne 
zvezno merilo?

Bo mariborsko občinstvo name
sto slabih filmov začelo zahtevati 
solidne filme?

Marsikdo bo očital temu zapisu 
nedoslednost. Rekel bo: »Imamo 
revije pevskih zborov. Imeli smo 
študentski kulturni teden.« Toda 
kaj so nam nudile te prireditve? 
Največ dva kakovostim umetniika 
večera. . .  Je  to dovolj za mesto, 
ki bo imelo ju tri stotisoi prebi
valcev, in ki bo kmalu preraslo v 
univerzitetni center severne Slove
nije? l  H.

Neodgovornost ali nerazgledanost?V zadnjem  času se na'Zahodu (po
sebej v  ZDA) 'zaradi naraščajočega 
vpliva  televizije, film sk i producenti 
vedno bolj zatekajo k snem anju  
spektaklov. Široko platno, barve, 
m nožice statistov, bi naj spet p riva 
bile gledalce v prejšn jem  številu.

Film ska podjetja  so tudi bila in  
so m nogokrat samo tovarne sanj, ne 
pa resnične um etn iške ustanove. 
N ajrazličnejši pogum ni kavboji, še 
pogum nejši Tarzani in  m išičasti ju 
naki iz  preteklosti, so dajali in  še 
dajejo zapadnim  malomeščanom ti
sto, za kar so bili v ž iv ljen ju  prikra j
šani. Tudi to je  na določen način ra
zum ljivo . N ajvečji del občinstva pač 
terja  take zgodbe.

Toda italijanski film  »Sedem izz i
va n j« me je  spravil v bes. Pustim o 
ob strani kvaliteto  same zgodbe in 
zgodovinsko verodostojnost. Na vsak  
način pa si moramo ogledati neka
tere posameznosti: G lavni poudarek  
film a je  na klanju. Sistem atičnem  in  
zverinskem . Na prim er: štirje  pogla
varji enega in  štirje  poglavarji dru
gega mongolskega plem ena se  dvo- 
bojujejo m ed seboj. Načini vseh dvo
bojev so taki, da nič ne odločata 
spretnost in  pogum , tem več sanui 
groba sila. Dvobojevalca pritiskata

z iste  sfrani vsak s svojega konca  
hlod, za n jun im a hrbtom a pa so osti, 
na katere se bo napičil tisti ki bo po
pustil. Da je bolj napeto, osti večkrat 
podrsajo po hrbtu  enega ali drugega. 
In  še bolj klasično: dvobojevalca  
stojita  vsak-na eni strani hloda pol
nega osti in  vlečeta drug drugega  
proti tem  ostem. Ko enem u uspe

drugega napičiti, m nožica navdušeno  
rjove. Dvoboj se konča s tem , da 
antagonist potisne glavnem u junaku  
bakljo  v  obraz. Sledi vsesplošen po
kol}.

K aj si lahko m islim o o takih le f i l
m arjih , ko vem o, da se je  že starogr
ška dram atika  — in  tis ti čas je  bil 
kar precej surov  — izogibala p rika 
zovanju  najbolj krvavih  prizorov in  
sb p n jih  poročali glasniki? In  ka j so 
hoteli film arji poudariti, ko glavni 
junak  nahruli dekle, k i m u  je  rešila 
Življenje, ker  se dekle upira iti v  go
tovo sm rt, ka j hoče On? A ti brezprav

nost ženske v m ongolski družbeni 
ureditvi, ali junakovo  m oškost?

N isem  gledal na uro, toda prizor 
dvoboja traja presneto dolgo. Pa tudi 
ves ostali film  sestavljajo večinoma

jahanja sem  in  tja  in  m nogokrat prav  
slikovita  klanja. To, da skače glavni 
junak skoraj ves film  polnag na
okoli, da so poljubi za polovico bolj 
strastni in daljši, kot v običajnih  f il
mih, in da so Mongoli poznali balet, 
me ne preseneča. Preseneča pa m e, da 
je  tako stopnjevana m oškost (beri: 
živalskost) glavnega junaka. Ko vidi 
svoj opečeni gobec (prav zanim iva  
fintaf) skuša  razbiti vse okoli sebe, 
skuša se zaklati, čeprav je  prej na j
m anj dvakrat izjavil, da živ i samo za 
blagor ljudstva . Ko m u pokažejo  
ubito m ater (že samo prikazovanje

enega m rliča več je  nepotrebno  in 
gnusno), neka j zakruli in  jo  začne 
božati,' kar bi naj ponazarjalo naj
globljo žalost.

Dobro, nekateri se pač navdušuje
jo  za film e, k i poudarjajo m oškost, 
premoč surove sile in k i so polni 
brezobzirnega klanja, tako kot na 
prim er  »M aratonska b itka* ali za 
naivne, solzave, licem erske kot je  
španski film  »Marisol* (takih in po
dobnih film ov so verjetno vrteli sa
m o v zadnjem  času še več, pa jih  na 
srečo nisem  vseh videl), toda nek je  
mora  biti m eja. Mislim, da je  film  
»Sedem  izz ivan j« vsako  tako mejo 
krepko  prekoračil.

A li je  okus našega film skega ob
činstva res tako malo vreden  — rav
no kinem atografi pa so kulturne  
ustanove z največ  obiskovalci — da 
bi ga lahko kdorkoli iz ne vem  kakš
nih razlogov tako brezobzirno un i
čeval? A li nihče ne pomisli kako  
takšni prizori perverznega klanja  
vplivajo  na našo mladino?

Franček Rudolf

Ш  že dovolj teh »Izzivanj*?
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В Ш Ј О и  

-SBKBRNDM JEZERU
KOVOR StKtMASKOP

lem neprimerno

KATEDRA

»ZAKLAD V SREBRNEM 
JEZERU« je  eden izmed 
filmov, ki bo gotovo pol
n il nase  dvorane. Film so 
namref* posneli po roinnnu 

slovitega K arl М ауа.

H! lahko 
sestaviti
programa

Da bi se seznanili, s kakšnimi 
problemi se srečuje mariborsko 
kino podjetje, smo se obrnili na 
upravnico Nado Kebrič, ki nam 
je odgovorila na nekaj vprašanj.

0  Kakšne težave imate pri na
bavi filmov?

— Zaenkrat pri nabavi filmov 
nimamo težav, ker je sedaj zelo 
ugodna situacija. Sedaj je nam
reč možno mnogo več premier 
letno, kot doslej. Od 220 letošnjih 
uvoženih filmov, Jih bomo v Ma
riboru skupno z domačimi videli 
165. Izbira tujih filmov je težka. 
Sicer obstoje komisije, ki poma
gajo pri nabavi filmov, vendar 
je  večina filmov lahkega žanra, 
nekvalitetnih, povprečnih zgolj 
komercialnih. S tem, da se je 
kvota filmov povečala, se kvali
teta filmov ni dvignila. Ml na 
sam uvoz ne moremo vplivati, 
ker jih kupujejo distribucijska 
podjetja, ki jih potem ponudijo 
kino podjetjem.

9 Kako p« sestavljate pro
gram?

— Program sestavljamo za eno 
leto vnaprej. Vendar se nam je 
že večkrat zgodilo, da distribu
ter ni dostavil pravočasno filma 
zaradi velikega prometa. Film je 
bil seveda že napovedan In re
klamiran in takrat smo morali na 
hitro vnesti v program drug 
film. Ali pa primer, ko film ni 
bil opremljen s slovenskim pod
naslovom; nismo ga sprejeli in 
smo ga morali zamenjati z dru
gim. S tem izgubimo možnost 
dobre repertoarne politike: da bi 
predvajali filme različnih žanrov, 
da bi bil program čimbolj pester 
in zadovoljil kar najširši krog 
občinstva. V začetku maja smo 
na primer predvajali močno ko
mercialni film: Mama, čuj pesem 
mojo, ki smo ga morali predva
jati zaradi zanimanja publike 14 
dni. Vendar filma ne smemo 
umakniti s programa poprej, pre-

Novo na Poljskem
Najsi obdelujejo sodobno temo, problem atiko iz polpre

teklega ali davno m inulega časa, so poljski filmi izrazno tako 
močni in prepričljivi, da jih  v nobenem oziru "ne moremo 
zapostavljati za najboljšim i dosežki zapadne filmske um et
nosti. •

Na posnetku je  prizor iz novega poljskega filma z naslo
vom »Kako biti ljubljena«. V glavnih vlogah nastopata B ar
bara K raftow na in Zbigniew Cybulski (znan iz film a »Pepel 
in diamant«).

den ni obisk predstave tri dni 
zaporedoma pod 50 odst. Zato smo 
morali vzeti s programa dober 
ruski film »Bitka naših dni«, ki 
obravnava obdobje stalinizma v 
Rusiji. Naš program je določen 
že za tričetrtine prihodnjega leta, 
po puljskem festivalu pa bo skle
panje pogodb gotovo.

9  Zakaj pri nas ne vidimo ne
katerih dobrih tujih filmov?

— Naša distribucijska podjetja 
dobijo devize za nakup tujih fil
mov. V okviru svojih denarnih 
možnosti kupujejo filme, zato 
nekaterih dragih filmov še ni
smo videli. (Most na reki Kwai.)

9 Kakšne filme v Mariboru 
najraje gledamo?

— Mariborska publika rada 
gleda zabavne filme, spektakle 
in kavbojke. Zanimivo je, da od
klanja dobre zgodovinske filme, 
kot poljski film »Križarji«, med
tem ko je psevdozgodovinski ko
mercialni spektakel »Rimska suž
nja« gledalo 19.126 Mariborčanov. 
Obisk domačih filmov je potpol- 
noma odvisen od filma samega. 
Vsebinsko slabi, so slabo obiska
ni, dobri filmi pa privabijo gle
dalce enako kot tuji filmi. Koza- 
ra je na drugem mestu z 29.606 
obiskovalci, takoj za nemškim za
bavnim filmom »Zaljubljeni de- ’ 
tektivi« z 31.172 gledalci.

Najslabše sta bila obiskana fil
ma »Ali je to ljubezen« s 630 ob
iskovalci in »Junaki športnih 
aren« z 263 gledalci.

9 In katere filme bomo v bliž
nji priliodnjosti videli?

— Program je dokaj pester, na
štejem naj samo nekaj filmov: 
Nuna, Okus po medu, Naš avto, 
Avantura, Zaklad v srebrnem je
zeru in Divje jagode.

V. S.

V Prem lngerjevem  film u 
»KARDINAL« bo v Am eriki p r
vič snem ala Rommy Schneider. 
Igrala bo študentko Anne Ma
rji, ki se zaljubi v kard ina la in 
ta se m ora zaradi svojega pokli
ca odpoved a/ti ljubezni. P artnerji 
Rommy so Carrol Llnley in  John 
Saxon.

Marlene zopet 
v domovini

Nedavno je Marlene Dietrich 
nastopila na elitni prireditvi v 
čast UNICEF. Prireditev je bila 
v Zahodni Nemčiji, sodelovali so 
najbolj znani interpreti zabavne 
glasbe, kot sta Nina in Frideric, 
iz Danske, Yma Sumac, Tommy 
Steel, Charles Tremet, Lys Assia 
in drugi. V največjo čast pa si

lahko štejejo Nemci, da se je 
njihovemu vabilu odzvala Marle
ne Dietrich, katere nastop na tej 
prireditvi je pomenil enega red
kih povratkov v domovino.

Minilo je komaj nekaj let, od 
kar je Marlene odbila, da bi z 
Nemci govorila po nemško in ni 
mogla potlačiti odpora ter je de
jala: »Sovražim ta narod!« — ker 
ne more pozabiti, da bo mnoge 
od njenih prijateljev, tudi veli
kih umetnikov, mogočniki »Tre
tjega rajha« preganjali kot bera
če. Nemci pa ji očitajo, da takšne 
besede danes ne bi več smele 
priti iz ust izobražene žene , . .

Na omenjeni prireditvi se je 
skoraj šestdesetletna Marlene po
javila vitka in mladostna, toda 
resna. Zapela je (morda nepriča
kovano) pesem o vojakih, žrtvah 
vojne in njihovih grobovih. Mar- 
lene sama je bila globoko ganje
na ob tej pesmi. Ko so si gledal
ci še želeli slišati njen globoki 
glas, je to odklonila in dejala, 
da bi bilo po 
peti že kaj drugega.

KATEDRA

Moja vzornika-
GHgorič in Tali

Vojka Musila, enega najbo lj
ših m ladih šahastov Jugoslavi
je  mi menda ni treba  posebej 
predstavljati.

P red kratk im  se je  v rn il z 
m ednarodnega tu rn irja  v Bog- 
nor Regisu, v Veliki Britaniji, 
pa sva se zanenila, da malo po
kram ljava o njegovih vtisih s 
tega tekm ovanja. H krati sem 
tudi izkoristil priložnost in ga 
vprašal to in ono o njegovi ša
hovski karieri.

Mladi Vojko je  začel resneje 
šah ira ti šele pred trem i leti, 
ko mu je  bilo 14 let. Včlanil se 
je v šahovski klub M aribor, 
km alu napredoval in si prido
bil sloves enega najnadebud- 
nejših jugoslovanskih žahistov.

•  Kako je  bilo na m edna
rodnem turnirju  v  Bognor R e
gisu?

— Na tem tradicionalnem  
m ladinskem  tu rn ir ju  sta sode
lovala poleg mene od Jugoslo
vanov še K arakljajič in G ro- 
sek. T raja l je  š tirina jst dni. 
Jugoslovansko predstavništvo 
se je  tok rat odlično izkazalo,

Naš reporter, sodelavec lite
ra rn e  priloge poroča s P artiza
novega igrišča v L judskem  v r
tu:

Liibleni gledavci ino čitaved, 
jav lan  se von z igrišča gč se 
je  odšpilao tčj velki derebi. 
Vrč j men lčpo, sunčno, bzina 
votra nikelko kilom etrof, lii- 
blčjne publike, vopovejdano v 
džezerkaj je bilou soma žensek 
0,050 falatof. Zmagujoče mo
štvo litem o pisačof je  špilalo 
v etoj postavč: Gole je  p iij- 
ščao exglavni dr. Darko. Na 
dčsnon k raji se je  vkup vlejko 
ino liiftao slabo viden Dado, 
njega je  vo m ejnou dojzrotej- 
rani fotografuš Bejby, (z ipsi- 
lonon). Na Ičvoj k ra ji je po no- 
gaj brsao notranji politikaruš 
Adi. N jega je doj zrotejrao brez 
kriija  ostoječi lite rar Nani. Po 
srd ijn i je dlrkao na babe vdar- 
dženi za tehničnoga vo postav- 
leini Peter. Na levoj k ra ji je 
d irkal ino fudal oskubeni ino 
ovačd zrotejrani Vlado, njega 
je  vo m ejnoula exnotran ja ru 
brika alias lektor Ivo. Na des- 
noj k ra ji je  džezik v6 držo 
športen šrajbar z gim nazije 
Veingerl.

Derebi je lipou doj fiičkao 
ino strokovno vodo in tegracij
ski sodnik gospod Š trak l iz Lu- 
blone. •

Ze včasik v začetki etoga 
velkog derebi srečanja je vb 
vidlo, ka do funkclonotaroži 
vkilper zmleli literopisače, za 
volo dalekovidnog visiko sto
ječega Se vd postavlenoga dt- 
rek tora kolhoznikov štori se je

saj je  bil K arak ljajič  prvi, 
Grosek četrti, sam pa sem za
sedel 6. m esto med 52 udele
ženci tu rn ir ja  iz vsega sveta.

0  V deleiba na tem  turnirju  
menda ni bila tvo j prvi nastop 
v  inozem stvu. Katere driave si 
doslej ie  obiskal s šahovnico  
in figurami?

— Doslej sem videl Avstrijo, 
Nemčijo, Nizozemsko, Dansko, 
Švedsko, Finsko, M adžarsko in 
Veliko Britanijo.

Ф  Trenutno je  v središču  
pozornosti dvoboj sovjetskih  
velem ojstrov, Botvinika  in 
Petrosjana, za naslov svetov
nega prvaka. Kaj meniš, kdo 
bo tokrat zmagovalec?

— Po m ojem  m nenju se la s t
n ik lovorike svetovnega p rv a
ka ne bo m enjal.

ф  Letos bo zopet v  središču  
pozornosti m ladinsko driavno  
prvenstvo. Na katero m esto ra
čunaš?

Želel bi, da bi dosegel zopet 
peto mesto.

Mladi m ojstrski kand idat tu 

di pravi, da sta mu najresnejša 
nasprotnika Žagar in Splitčan 
K urajica.

V klubu redno šah ira z N je- 
govanom, z Žagarjem  pa se 
vselej skupno p rip rav lja ta  na 
važnejše tu rn irje .

ф  In za zaključek še: kakšne  
načrte imaš?

— Zaradi izostanka v šoli, se 
m aja ne bom udeležil dvoboja 
s Sovjetsko zvezo, ki bo na Re
ki.

ф  Ko končaš šolanje na 1. 
gimnaziji?

— V erjetno bom šel štud ira t 
v  Ljubljano. V endar pa ne bom 
prestopil v noben drug klub, 
še nadalje  bom tekm oval za 
M aribor. Tukaj sem tudi konč
no začel, tukaj im am  p rija te 
lje  in  športne tovariše.

ф  Vojko, hvala lepa. V  im e
nu  vseh naših bralcev, pa ti 
želim še mnogo  uspehov r  šoli 
in ob Šahovnici1

B. Bergant

KATEDRA PREMAGALA ODBOR ZSj MVZ V MALEM NOGO
METU 7:3

KATEDRA - ODBOR K. O.
v po nogaj brsanji
sigdar gda je  labda proti n je- 
govomi pijskrl le tčjla prigno, 
ali njegovo nam erno tčjlo je  
sigdar rejšilo tou velko krizo 
pred litero pisačkih gdon, tak, 
ka se je enomi tehničnom i li-  
teropisačkom i vouredniki tak 
milostivno stoužilo po goli, ka 
je  perse v svojega notri vda- 
ro.

No, udžebar to je  nikelko 
degenem orizejralo literopisače, 
ka so z vraga pomočjof nikelko 
vo mejnoli, n išterne zrotčjrali, 
pa tč gelibar fejst napnoli pro
ti goli funkcionotarištof. V 
takšnon velkon po nog ij b r
sanji, je eden čeh od funkcio- 
notarišof s tacof sčou rejšiti 
velko krizo pred golon funk- 
cionotarošof, ta  ka je  tč cen
tra ln i integracijsk i dojfiičkar 
za tou prijliko iz Lublone doj 
pozvani gospod Š trakl, sfiičkao 
olver. Perse tou je  eden milo
stivno notri brsno. Naše lliblčj- 
ne n ikdar nad literopisačam i 
nej razočarane publikontkinje 
so takšni urnebeski rom pom 
pom gnale ka si grmečega boga 
tiij nčj mogo čuti, ka-li fujč- 
ko. No tč je  gratao poucajt.

Po vopočinjenji pa kon- 
struk tlvnoj konsultaciji so li
teropisačke ešče b d e  napno
li na gol funkcionotarošof. Tou 
je  tčj srm ake tak  smelo, ka eo

literopisačke dva gola po vrsti 
pliinoli. Zdaj se je  odprlo. Tak 
san lčjto okoli labdobrsanskoga 

■ plača kak čroplan bres slin, 
žčjden ino dojzm antrani. Bo- 
komoj kelko lejpi prilik  jem  til 
bilou, a li san tou nej mogo vi- 
diti ka san btio na odžijanjč v 
restavraciji. Literopisačke so 
udžebar ešče malo zrotejrali, 
pa nikelko zrotejranih  notri 
postavili. Tou je  bogme včasčk 
pomagalo. Tak da bi fudno je 
biio gol funkcionotarišof p re
luknjan  in tou golmani šteri je 
biio duoga lč jta  glaven pri 
m lajšč m ladoletnikaj v našoj 
lejpoj Sloveniji ino zato p riili-  
ko v funkcionotariški odbor 
friško zrotejranč. Tčj pritisk 
je tak v nogaj degenizejralo 
funkcionotaroše, ka so mogli 
za volou m orale literopisačke 
m ilostivno ino kolektivno vo 
z njuvoga gola brsati, gelibar, 
ali seglij so ešče štiri lejpe gole 
ovoj nam alali.

Tčj velki vadliivanjski dere
bi non je  trnok lčpou pokazao, 
kak naj vd vijdi tčj naš lii- 
b lčjni ku ltu rn i ino športen ži- 
tek v M arpurgi nčs nčjvdšolani 
visiko v6 navčenih čehof, Vii- 
pan je man ka de ešče takših 
mitingof dosta. Klicaj.

Doj z reportčjrao
Sandorov Vanč

SPORI TUDI 
N4 VIŠJE ŠOLE

KAKŠNE SO MOŽNOSTI V MARIBORU ZA USTANOVITEV 
SAMOSTOJNEGA ŠTUDENTSKEGA DRUŠTVA

»Naravnost neverjetno je, da se v zadnjem  času, ko je 
toliko govora o raznih organizacijskih vprašan jih  telesne 
vzgoje, nihče ne spomni, da bi postavil še eno: kako je  s to 
rečjo pri višješolcih?« je  nekdo nedavno tega sprožil vsekakor 
aktualno vprašanje. Žal, to ni bilo na kakem  »uradnem« m e
stu, .am pak samo tako zasebno. To pa še ne pomeni, da ta 
p roblem atika ni ak tualna in da je  ne bo treba čim prej začeti 
reševati kot vse druge v naši telesni vzgoji.

Ce to vprašanje prenesemo na strogo lokalno področje, 
to je  v M aribor, k je r se število študentov višjih šol veča iz 
leta v leto, potem moramo ugotoviti, da doslej še noben te- 
lesnovzgojni forum  bodisi okrajn i bodisi občinski o tem  ni 
vsaj malo resno razpravljal. Res je, da tarejo  te forume dosti 
»večje« skrbi, saj se ne m orejo niti zediniti, kaj je  p ravza
prav naloga društev  »Partizan« in kaj športnih društev, da 
ne govorimo o vprašan jih  kom petenc občinskih zvez, ki naj 
bi prevzele po novem strokovno pla t dela, s čim er pa se ne
kateri v okrajn i zvezi n ikakor ne morejo sprijazniti. V takem 
.pzračju seveda ostane kaj malo časa za reševanje problem a
tike, kot npr. kako uvesti telesno vzgojo tudi na višje šole v 
taki obliki, da bo res nudila možnost gojitve sodobnega špor
ta. Za kaj takega bi nam reč v sedanjem  položaju nujno po
trebovali nove telovadnice in nova igrišča, ki bi bila na raz
polago samo študentom , saj na obstoječih ni dovolj prostora 
n iti za d ijake osem letk in gimnazij.

Ko ie  govorimo o tem  vprašanju , moramo na jp re j ugo
toviti, kako je  sploh s šolsko telesno vzgojo tam, k jer je  ob
vezna. Več ali m anj ve na to vprašanje odgovoriti vsak sam, 
sa j se še dobro spom inja, kako »načrtno« je  gojil šport v 
srednji šoli. Od tak ra t se nam reč ni še prav  nič spremenilo. 
To vsi dobro vedo in težav nihče n iti ne ta ji. Todar kar ni 
mogoče v rednem  šolskem pouku, bi se dalo v veliki meri 
nadoknaditi po njem, konkretno v šolskih športnih društvih. 
V zadnjem  času teče sicer velika akcija za ustanavljan je takih 
društev, ki pa bo ostala spet samo pri željah, če ne bo kon
kretne zavzetosti zlasti p ri občinskih zvezah za telesno ku l
turo. Velik korak naprej so v tem  pogledu napravili pri zvezi 
M aribor-C enter, k je r ie  dela »s polno paro« posebna ko
misija, na katere pobudo so bili doslej ustanovljeni tr ije  cen
tri za izvenšolsko športno udejstvovanje, in  sicer za rokomet, 
košarko in atletiko. Vse to pa je  šele začetek, kajti akcija 
za nadaljn jo  razširitev  te dejavnosti je  še v teku in že sedaj 
kaže, da bo uspela.

Vse to navajam o zato, da bi pokazali, da se nekaj le gib
lje tudi na področju šolske telesne vzgoje. Brž ko bo rešen 
prvi problem , bodo m orali na občinskih zvezah za telesno 
vzgojo naprav iti še k o rak 'n ap re j in dati pobudo za ustanovi
tev študentskega športnega društva. K er gre šolsko leto že h 
kraju , bi bila taka akcija  sedaj m orda preuranjena, vsekakor 
pa bo treba m isliti na njeno uresničitev v jeseni. Seveda pa 
rešitev te naloge ne bo enostavna, ker bo treba p rej raz jas
niti m arsikatere sporne točke predvsem  organizacijskega zna
ča ja kot npr.: kakšno vlogo naj im a tako društvo, katere p a
noge na j goji, kaj je  sploh njegov cilj in podobno.

N ajtežje bo vsekakor rešiti vprašanje, ali naj bo društvo 
samostojno, podobno kot druga športna društva, ali na j ima 
samo ožji, to je študentski okvir. Takoj se bodo nam reč po
stavila vprašanja, ali bo npr. rokometaš tega društva lahko

nastopal tudi za drugo športno društvu ali ne. Ce NE, potem 
bo šlo za samostojno društvo, če pa bo odgovoril DA, potem 
bo študentsko športno društvo imelo »rang« telesnovzgojnega 
društva za rekreacijo. Menimo, da bi mu prav ta  zadnja n a 
loga najbolj ustrezala, kajti v nasprotnem  prim eru bi dobili 
samo šc en športni kolektiv v M ariboru več, čeprav reorga
nizacija naše telesne ku lture usm erja delo v čim ožji kvali
tetni krog. Venomer znova nam reč slišimo ugotovitve, da je 
kvalite ta  stvar malo izbrancev in da je vrh tega tudi — d ra 
ga. P a Še en problem bo treba rešiti? Sami študentje bodo 
m orali pokazati nekaj iniciative in volje do dela v njihovem 
društvu. Z. V.



Koncertna sezona gre h kraju

OBISKOVALČEVA KRONIKA ostinato bi bil program  dobro za
ključen, o dodatkih pa ra je  ne bi p i
sal.

P red  nam i je  torej še zadnji abon
m ajski koncert (kaj nam  bo p rine
sel?) In  m orda še kakšna p rired itev

SPOMHI SE,POSLUŠALEC!
M orda bi se bilo najbolje potola

žiti z zgornjim  stavkom, če ne bi tej 
sezoni (kot letošnja, p rejšn ja) sledile 
naslednje — m orda zopet z enakim i 
slabostmi.

Pobrskajm o po spominu — kaj 
smo slišali letos?

Uvod v sezono 1962-63 je  bila m ari
borska ku ltu rna rev ija  — šesta po 
vrsti — od katere  sta mi ostala v 
spominu le dva koncerta, in sicer: 
recital Dubravke Tomšič (12. 10. 1962). 
Bežna ocena, takole po spominu: od
lična tehnična in m uzikalna in te r
pretacija.

17. 10. 1962. — K oncert skladb m ari
borskih skladateljev se mi je  zdel 
prem alo živ, k ljub  večini še živečih 
skladateljev.

22.10. 1962 je  bil koncert ita lijanske 
violinistke M argit Spirk z dovolj za
nim ivim  in lepo izvajanim  sporedom.

Godalni k varte t Gew andhaus iz 
Leipziga (19. 11.1962) je  s kultiv irano 
izvedbo Haydna, M ozarta in Bee
thovna opomnil M aribor, da obstaja 
tudi kom orna glasba. (Od jeseni 1958 
pa do danes smo slišali, kolikor vem, 
le kom orni orkester Radia L jubljana, 
zagrebške soliste in zagrebški godal
ni kvarte t — m aja 1962.)

S precejšnjo zamudo — 7. 12. 1962 
(pred tem je bilo skoraj cel mesec 
»suše«) se je pojavil L Abonmajski 
sim fonični koncert. Dirigent, gost iz
Skopja, K iril Spirovski nam  je uvo
doma predstavil Nikolovskega Pasa- 
caglio (igrala je m ariborska filha r
monija). Prisrčni Mozartov koncert 
za k larinet je lepo odigral Igor K ar
lin  iz L jubljane. V drugem  delu smo 
slišali Dvorakovo deveto simfonijo. 
Čez teden dni je  nastopil slavni vio
linist Igor Ozim. Omeniti je vseka-, 
kor treba tudi izvrstnega sprem lje
valca, p ianista M arjana Lipovška.

K er so prired ite lji verjetno upošte
vali novoletne zabave, smo lahko na
slednji koncert poslušali šele konec 
januarja . To je  bil Drugi abonm aj
ski z dirigentom  Vladimirom Kobler
jem. Slišali smo W agnerjevo uvertu 
ro  »Večerni mornar«, v H ačatu rja- 
novem violinskem koncertu pa je  bil 
solist gost iz Rusije Viktor Pikeisen. 
K ljub  tehnični dovršenosti in za
nosnem igranju bi izvedbi koristilo 
mnogo več briljantnosti, ostrega tona 
in »ciganskega navdiha« (zadnji s ta 
vek). Čajkovskega peta sim fonija ni 
ustrezala program u (subjektivna oce
na!). Mislil sem, da bo »novi« d iri
gent prinesel tudi kaj novega duha, 
konkretno kako »moderno« ali no
vejšo sim fonijo (Soštakovič, P rokof
jev, M artinu). Torej bi bil ta  drugi 
abonm ajski koncert lahko čisto slo
vanski (W agnerja bi tudi naš orke
ster z veseljem zamenjal), posebno 
še, ker je  bil III. abonm ajski kon
cert pod tak tirko  Jakova Cipclja 
(18. 2. 1963) čisti Beethovnov večer 
— uvertu ra Leonora št. 3, tre tji kon
cert za k lav ir v c-molu (z odličnim 
solistom Stjepanom  Radičem iz Za
greba), te r  osma sim fonija v F -duru .

Med obema abonm ajskim a smo

5. 2. 1963 slišali koncert basista Mi
roslava Cangaloviča. Ob sprem ljavi 
Dušana Trbojeviča je  pel obsežen 
spored pesmi in arij. Gotovo bi M a
riborčani želeli to veliko operrio 
osebnost slišati in videti v svojem 
elem entu (morda drugo sezono — 
Don Kihot).

1. m arca je  m ariborska koncertna 
poslovalnica p rired ila koncert am e
riškega violinista Rom ana T oten- 
berga (sprem ljal ga je  F red  Došek). 
K er sem imel eno uho poškodovano, 
nisem dobro slišal, doda vseeno n i
sem mogel preslišati raznih  zelo 
sum ljivih m est v izvedbi, posebno 
v obeh P aganinijevih  capriccih. 
Morda je solist ob »družinsko« zase
deni dvorani izgubil voljo . . .

Tako, in znašli smo se pred  novo, 
veliko cenzuro, ki je  tra ja la  skoraj 
mesec dni.

28. 2. 1963 je  nastopil o rkester Slo
venske filharm onije (4. abonm ajski 
koncert), d irigent je  bil Bogo Lesko
vic (Ljubljana). Uvodna sim fonija 
M ilana Stibilja »Vrtnica in slavček« 
mi k ljub  domiselni in  pogosto lepi 
glasbi ni vzbudila občutka gradacije, 
čeprav piše av to r v sprem ni besedi, 
da m u je  le -to  uspelo doseči. Izvrstn i 
avstrijsk i p ian ist Jorg  Demus je  za
igral Bachov prvi k lav irsk i koncert 
v d-m olu z dovolj resnosti, pevnosti, 
šegavosti In spoštovanja do starega 
m ojstra, sk ratka  vzorno. S F rancko- 
vimi Simfoničnimi variacijam i pa je  
še posebej navdušil koncertno občin
stvo. O rkester SF sam se je  izkazal v 
tre h  Sim foničnih skicah C. Debus- 
syja: Morje. K ar je  p ri Bachu ne
koliko zaostajal za solistovim m uzi
ciranjem , je  v zadnji točki »popra
vil*. D irigent Bogo Leskovic je s 
pravim  tem peram entom  vodil korpus, 
ki je  »Morske skice« dovolj p reprič
ljivo in im presionistično obarvano 
odigral.

Dva dni pozneje (torej dva kon
certa  na kupu) je  gostoval v Unionu 
devetdesetčlanski moški pevski zbor 
iz Sofije, ki smo ga ob ne prepogo
stih nastopih vokalnih skupin (poseb
no tujih) navdušeno in  s polno dvo
rano sprejeli.

Naslednji koncert je  bil V. abon
m ajski 12. 4. 1963. O rkester MF je  
pod vodstvom Jakova Cipcija izvajal 
popularne sim fonične skladbe: 
Haydnovo »Poslovilno simfonijo«, 
Bizetovo suito »Arležanka« I. M u- 
sorgskega »Noč na Golem Brdu«, 
sim fonična pesnitev, In B. Sm etane 
»Vltavo«. N apovedani W agnerjev 
Preludij in Izoldina sm rt iz opere 
T ristan  in  Izolda je  nepojasnjeno 
izginil. Na ta  koncert so skušali opo
zoriti tudi »širšo« Javnost te r  ga zato 
prem aknili na bolj zgodnjo uro —
18., k a r  pa ni imelo občutnega od
ziva pri m ariborskem  občinstvu. Ta
ko je za tis te redne poslušalce — 
strokovnjake, Intelektualce in sla
dokusce popularni spored Izzvenel 
m enda nekoliko prazno.

Za zadnji p ianistični koncert je  bil 
najavljen  nastop Sergeja Dorenskega

Iz v a ja lc i A n tič e v e  
sim fo n ije  »V ojna 
In m ira

iz Moskve. M ladi k lav irist je  na na
stopu 23. 4. v Unionski dvorani kot 
prvo točko odigral Beethovnovo zad
njo sonato (op. U l). Genialno delo je  
precej obarval (niti ne rom antično). 
Odlično plastično podobo pa je  do
segel z dinam iko in posebej je  treba 
om eniti čudovita pp mesta. Druga 
sonata — P ate tična v  c-molu, op. 13 
— m e k ljub  brezhibni izvedbi ni 
»ogrela« — ni sodila v  spored za p r 
vo. Drugi del program a je  sovjetski 
pianist pričel s trem i Chopinovimi 
skladbam i, ki jih  je  na nekoliko svoj
ski način sicer zanimivo igral, a so 
po m ojem  okusu spored že močno 
nakrhale, k a r  se je  pokazalo p ri na
slednji točki: P rokofjeva Romeo 
Ju lija  — š tiri slike jz baletpe suite 
k ljub  idealni izvedbi izpadle kot sl 
ja jn e  — k arik a tu re  (»Krivec«, — 
Chopin). S šedrinovo  skladbo Basso

prek K oncertne poslovalnice. V tem  
pregledu koncertov letošnje sezone 
sem verje tno  podal precej sub jek tiv 
nih ocen (prosim bralce, da jih  kot 
take razum ejo), nadalje  sem hotel 
poudariti nesm otrno program sko po
litiko in  časovno razdelitev p rired i
tev, saj se nam  ob tem  samo postavi 
vprašan je: zakaj ni neke »komisije«, 
k i bi program  shem atično načrtala , 
ga v posam eznih p rim erih  tudi izbra
la  ozirom a odobrila, te r skrbela za 
časovno razporejenost koncertov.

In  kaj je  s kom orno glasbo v  M a
riboru? V petih  le tih  smo slišali dva 
godalna k v arte ta  in dve večji kom or
ni skupini. K je so p ihalne zasedbe, 
k lav irsk i trlo, kvarte t, kv in te t itd .f 

R azm išljajm o čez p o č itn ic e ...
Jan k o  Jezovšek

Majski študentski
festival v Zagrebu

Z la n sk e  d ram sk e  p re d s tav e  b ru se ljsk ih  
itu d en to v

V Zagrebu je  bil v dneh od 3. do 
7. m aja letos XVII. m ajsk i festival 
študentov Jugoslavije.

Letošnji festival je  imel nam en 
p rikazati najboljše v ku ltu rno  um et
niškem  delu jugoslovanskih študen
tov. Festival je  zajel ku ltu rno  delo 
vseh visokošolskih centrov v državi 
in si tako prizadeval za kom pleksnim  
prikazom  naprednih  teženj, ki se 
kažejo v ku ltum o-um etn lškem  delu. 
N jegova naloga je  tudi, da stalno 
usm erja m lade jugoslovanske ku l
tu rne  delavce na um etniško, k u ltu r
no, Idejno in  družbeno najbolj n a 
predno pot.

P rv i festival je  bil 1947. le ta  z na
menom, da prikaže k u ltu rno - um et
niško dejavnost študentov zagrebške 
univerze. Počasi je  vključeval v svoj 
program  tud i skupine ostalih uni
verzitetn ih  centrov te r  tako počasi 
prerasel v največjo k u ltum o-um et- 
niško m anifestacijo  jugoslovanskih 
študentov. V njegovo delo so v k lju 
čeni tudi sestanki in d iskusije s pred
stavniki skupin in um etniškim i vodji.

Letos so posvetili največ pozorno
sti dram skem u delu. Več o tem  berite  
na 9. strani. >L H.
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Po festivalu  malih scen t> 
Sarajevu in po reviji sloven- 
ike dram atike v  Celju je  prišel 
na vrsto najpom em bnejši ju 
goslovanski gledališki festival 
»Sterijino pozor je«. Ze osem  
let se v Novem Sadu zbirajo 
najboljši jugoslovanski gle
dališčniki, da bi pregledali 
dosežke s področja dram ati

ke  Letošnje gledališke igre 
so pričele 4. maja, ko so v 
foj/erju novosadskega radia 
odprli razstavo  »Miroslav K r
leža na jugoslovanskih odrih*.

Nasploh poteka letošnje Po- 
zorje v znam enju  Miroslava 
Krleže. Ta kn jiževn ik  namreč 
letos proslavlja 70-letnico 
fivljenja  in 50-letnieo literar
nega ustvarjanja. V počasti
l i ;  teh pom em bnih obletnic 
tta Josip Vidmar in Dušan 
ilatič razpravljala na javni

tribuni »Sterijinega pozorja* 
o tem i »Dramsko ustvarjanje  
Miroslava Krleže«,

Krleža si to priznanje vse
kakor  zasluži, saj se je  že od 
samega začetka svojega kn ji-  
ževniškega delovanja znašel 
v centru pozornosti, vedno je  
bil v  prvih  vrstah v borbi za 
globjo hum anistično poezijo, 
za napredne in revolucionar
ne ideje. Mnojji svetli trenu t
ki naše poezije, proze, eseji
stike, dram atike so tesno po
vezani z njegovim  imenom. 
Razvoju naše dram atike je  
dal ne samo največji in naj- 
odločilnejši doprinos, ampak 
je  bil hkrati inicijator in  za
četn ik jugoslovanskega gle
dališkega izraza.

O Krleži pa na dram skem  
festiva lu  niso samo razprav
ljali, ampak so tudi uprizorili 
v okviru Pozorjinega progra
ma kar štiri .njegova dela: 
»K rištof Kolumb*, »L eda«, 
»V agoniji« in scenske slike  
»Balade Petriče Kerempuha«. 
Skoda je  le, da niso občin
stvu  predstavili kakšnih  n je
govih m anj znanih, a zato nič 
slabših dram kot npr. * Ga
licija*, »M ichelangelo*, »Gol
gota*, »V taborišču*.

Drame, ki so jih  uprizorili

na S terijinem  pozorju, je iz
brala posebna komisija, k i je 
predhodno obiskala vsa ju 
goslovanska gledališča. Poleg 
novosadskega Srpskega pozo- 
rišta, Madžarske drame Na
rodnega pozorišta iz Suboti
ce in Hrvatskega narodnega 
kazališta iz Zagreba, ki so 
izvajali om enjene Krleževe 
drame so na festivalu sodelo
vali še: Jugoslovansko dram 
sko pozorište iz Beograda z 
»Banovtč Strahinjo« Brani
slava Mihajloviča, mladinsko  
gledališče Boško Buha iz Beo
grada s »Kapetanom Džonom  
Piplfoksom « Dušana Radovi
ča, A te lje , 212 iz Beograda z 
»Rožo vetrov* Dušana M ati
ča, Narodno pozorište iz Zre- 
njanlna s »Čolnom na zeleni 
reki« Arsena Dikliča, Mala 
scena Narodnega pozorišta iz 
Beograda z »Dolgim živ lje
n jem  kralja Osvalda« Veli
m irja Lukiča  in Srpsko n a 
rodno pozorište iz Novega 
Sada z »Intimno povestjo* 
Mileta Markoviča.

Slovenske dram ske dosežke 
so na festivalu  predstavila tri 
gledališča. L jubljanski Oder- 
57 je  uprizoril »Dialoge« Pri
moža Kozaka, Slovensko ljud 
sko gledališče iz Celja »Jubi
lej« Janeza Žmavca in Slo-

Zbor
r T '  v *  v / /,ToneTomsic“ 
v Mariboru

26. aprila je  bil v Unionski dvorani koncert lju b 
ljanskega akadem skega pevskega zbora »Tone Tomšič«. 
P rav tisti, ki bi nam morali najbolj pomagati, se z orga
nizacijo koncerta niso strinjali, češ da je  v aprilu  dosti 
podobnih prireditev. Zato smo se odločili za samostojno 
organiziran nastop tega kvalitencga ansam bla, ki im a 
v M ariboru dosti ljubiteljev. P ri organizaciji pa smo 
imeli izredne težave, saj smo dobili dvorano šele 32 ur 
pred napovedanim  koncertom. In vendar je bila dvo
rana zadovoljiva polna. Kom entar bi bil odveč . . ,

v ’ *  V» V '
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vensko narodno gledališče iz 
L jubljane  »V agoniji* Miro
slava Krleže.

Sterijino pozor je  je  pripra
vilo tud i nekatere druge ku l
turne prireditve. Tako je  bilo 
v  sklopu festivala zasedanje 
le tne skupščine Združenja  
dram skih avtorjev, večer
poezije Vladimirja M ajakov- 
skega, predavanje o sodobni 
francoski drami, razstava 
»Ikone fruškogorskih zogra- 
fov*  in še nekatere druge 
prireditve.

Novi Sad tako simbolizira 
in druži našo gledališko pre
teklost in sodobna iskanja v 
dramaturgiji in scenskem  iz
razu. Ta edinstvena m anife
stacija sodobne jugoslovanske 
dram e je priložnost naše kul
ture, ogledalo, ki verno odra
ža stanje odrske literature in 
nivo naših odrskih dosežkov.

Gledališki ansambli in tudi 
posamezni um etn iki teže za 
tem, da bi na Pozorju pri
kazali čimveč, da bi se a fir
mirali. To pa hkrati pomeni, 
da se je  tudi Pozorje popol
noma uveljavilo  v  zavesti 
odrskih ustvarjalcev.

Mimo je
XUII. mojsKi festival

V Zagrebu je bil od 3. do 9. m aja tradicionalni m aj
ski festival jugoslovanskih študentov, sedem najsti po 
vrsti. To je največja študentska kulturno-um etniška 
m anifestacija pri nas in se je  v teku po osvoboditvi 
zelo okrepila. Na majskem  festivalu nastopajo vse ku l
turno-um etniške skupine, ki so si pridobile v visoko
šolskih centrih priznanje na določenem nivoju ter že
lijo reprezentirati svojo dejavnost širši jugoslovanski 
javnosti.

Na letošnjem majskem festivalu je sodelovalo vsega 
22 kulturno-um etniških skupin. V šestih dneh so te sku
pine dale 30 predstav, kar je  za takšno obdobje vseka
kor mnogo, morda celo preveč, da bi obiskovalci lahko 
dobili natančen in dober pogled v kvaliteto posameznih 
prireditev. Seveda pa je tak kratek rok pogojen s šte
vilnim i organizacijskimi problemi, ki se nujno pojav
ljajo  v skladu z večjimi prireditvam i.

Razen priznanih skupin iz Zagreba, Beograda, L jub
ljane in Sarajeva, se letos sodelovale še skupine iz 
Skopja, Novega Sada, Prištine, Reke in Splita. To je bil 
dokaz množičnosti, ki pa je  ostala le na pulovici poti. 
Mnogi udeleženci so pogrešali razne razgovore po pred
stavah, zlasti novinci, katerim  bi bili potrebni najraz
ličnejši nasveti ali pa tudi priznanje. To ne bi škodo
valo tudi tistim, ki sm atrajo, da so že dovolj zreli in 
renom irani. M orda bi se v tem pogledu izkazala d isku
sija  po predstavah, konkretni razgovori z igralci in na
stopajočimi pa tudi mladimi režiserji. Tako je  večina 
predstav ostala hote ali nehote nezapažena. Ni pa bilo 
tudi možnosti, da bi vsi videli vse prireditve, ker človek 
sk ratka  ne more h iti istočasno na petih mestih (v tej 
zvezi; urnik je bil m orda v toliko neprikladen, da ni 
bilo enakom erne razdelitve na ves dan).

Repertoar je  pokazal, da so sc predvsem mlade gle
dališke skupine po največkrat odločale za domače av
torje, ali še bolje, da so tekste za njihove predstave 
napisali študentje sami. To ima svoje dobre strani, k a j
ti tako je možno, v polnejši meri oceniti dejavnost naših 
m ladih ustvarjalcev in kreatorjev. Višje pretenzije 
am aterske dejavnosti skorajda niso primerne, ker se 
kaj rado dogaja, da prevelika skrb izvajanju priznanih 
del iz svetovne dram aturgije ostaja v am aterski zased
bi le na pol uspeha. Beograjčani in Zagrebčani so segli 
po Shakespearu, M achiavilliju, Mishini (Japonec) ter 
0 ’Kellyju.

Na festivalu so pokazali svoja dela tudi nekateri 
am aterski kino klubi. Povprečna ocena je  slaba, prav 
gotovo zaradi večine kratk ih  filmov, ki so nerazumljivi, 
ki nimajo ničesar skupnega z um etnostjo niti z a tra k 
cijo in še m anj z osnovnimi abstraktnim i zaznavanji, 
ki jih  more dojem ati človeški fenomen.

Spored XVII. majskega festivala so obogatile fol
klorne skupine iz Ljubljane, Prištine in Zagreba ter 
razni glasbeni večeri. Prav zanimiv je  bil solistični ve
čer študentov Akadem ije za glasbo iz Ljubljane, Zagre
ba in Beograda te r simfonični koncert Ljubljančanov. 
Dvodnevno posvetovanje predstavnikov posameznih 
skupin, ki je bilo usm erjeno bolj v razčiščevanje neka
terih  pojmov o dejavnostih študentskih kulturno-um et- 
niških skupin (in o vprašanju, kaj je  amaterizem), kot 
pa ocena tekočega festivala, je k ljub  temu vsaj deloma 
nakazalo bodoče povezovanje dela na področju š tu 
dentske kulture. Ugotovitev, da je sodelovanje vse pre
šibko, sicer ni nova, je pa tokrat okrepljena z novimi 
idejam i o integraciji.

XVTI. majski festival so organizatorji pripeljali h 
kraju . Kaže pa, da se njihova pričakovanja niso povsem 
uresničila (če so seveda pričakovali tudi večje uspehe!). 
Občutek, da je  študentska publika ‘vse bolj redka in 
da tud i ostali Zagrebčani ne kažejo dovolj zanim anja 
za festival, ni varljiv. To pa pomeni, da bo v bodoče 
treba razm išljati o novih oblikah festivala (to zadeva 
organizatorje, ki se letos niso mogli popolnoma znajti 
v svoji vlogi). M orda pa bo potrebna akcija kakšne po
sebne vrste, ki bi sanirala festival. — Morda bi kazalo 
m enjati mesta festivala vsako leto, o čem er je  bilo go
vora lani, a letos že dokazuje svojo upravičenost.

M. Prašnick*
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Nekje med nami živi neopazno dekle, ki najbrž sloni na oknu in gleda igro otrok. 
Mogoče se v tem trenutku smehlja (verjemite, njen smeh je iskren!) in je njen pogled 
zamaknjen.
Ali še ni ugasnil plamenček v njenih očeh?
Bledo dekle, kot da bi srečala smrt na svojpi sončnih poteh.
Ah, dekle, dekle!

Darilo za Francko
7 istega dne, ko smo štirje pristo

pili k diplom skem u izpitu, je 
deževalo. Sedel sem v naslanja

ču v čakalnci, kjer sem sedel že to
likokrat poprej in se spraševal, ali 
bom tuka j še kdaj, ali pa je to pot 
resnično zadnjič. Diploma — zak lju 
ček pravkar končanega obdobja. Ne 
vem , kaj so mislili ostali, sam sem 
ugotavljal, da je to obdobje nestvar
no hitro minilo.

Od dne, ko smo prišli sem in smo 
izpolnjevali množico prijavnic in an
ketn ih  listov, in smo se počutili n e
znansko nebogljeni in prepuščeni sa
mi se b i. . .

Pozneje sem začutil globoko v se
bi praznino, ki je  nisem  mogel pre
gnati niti, ko sem vstal in se spreho
dil od zida do zida. Dobro sem po
znal to razpoloženje, polotilo se me 
je  pred vsakim  izpitom, ko sem sedel 
v te j čakalnici in nekaj dni poprej v 
Studijski knjižnici. Zaznal sem tudi, 
da ta apatija ni danes n iti večja niti 
manjša kot druge krati, ker pač da
nes opravljam diplom ski izpit. Kot 
vedno, m e je  tudi v tem  trenutku  
prešinila misel, k i m e je  pripravila 
do tega, da sem sedel, občutil sem  
slabost — saj bom tako ali tako pa
del. Ali nisem  padel že mnogokrat? 
Vendar — pasti na diplom skem  izpi
tu  — toda v  čem je  pravzaprav raz
lika?

m
n
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Oni trije so se trudili, da bi se po
govarjali. Govorili so o nogometu. 
Potem  je  nekdo pričel govoriti o štu 
diju, kot o nečem, kar je  minilo, pa 
je  bilo lepo in vredno, da se ga spo
m injam o, govoril je  v  preteklem  ča
su. Pogovarjali smo se o sebi in o 
tis tih  dneh, ki smo jih  skupaj preži
veli tukaj, o prijetnih uricah v m en- 
si. Nekdo je  omenit ekskurzijo  v p r
vem  letniku, kjer smo se ob kozarčku

prvovrstnega ritoznojčana dodobra 
spoznali. To nas je  spravilo nekoliko  
v dobro voljo. Vsi smo bili srečni, da 
je  pogovor slednjič stekel. Nekdo je 
omenil Francko.

Saj res, Francka. In prva misel, ki 
je  sledila, je  bila — kako lepo bi bilo, 
ko bi bila danes Francka tukaj, .z 
nami. Olajšala bi nam  čakanje, pre
gnala tesnobo.

Vsi smo vedeli, kako je  s Francko, 
pa nismo hoteli več govoriti o njej. 
Toda, prav tako živa, kot je  bila n je
na pojava, neugnana, kot je bila n je 
na hoja in nasmeh, je bila misel na
njo. Pogovor je  zastal, z  n jim  pa je  
odšlo tudi naše dobro razpoloženje.

Spom injdm  se, kako dolgo nismo  
mogli ugotoviti, ali ima Francka fan- 
ta ali ne. Prizadevali smo si izvleči 
iz n je  resnico, od prvih  dni, ko smo 
prišli, pa*vse do časa, ko je odšla. 
Toda pravzaprav smo m edtem  izv e 
deli.

Vsak je  hotel z njo govoriti, ali 
vsaj poslušati, kako se z njo pogo
varja kolega. Vsi smo si neka jkra t na 
dan izm išljali opravek za opravkom , 
samo da bi lahko odšli v pisarno, kjer  
jo bomo srečali.

Vsakokrat, ko je  šla po hodniku, 
je  kdo zaklical:

— Fantje, Francka gre! — in  m i 
smo se usuli iz predavalnice in jo  
gledali, ko je  stopala m imo in vsako
krat kom aj opazno zardela.

— Poglejte Francko, kako cvetoča  
je  danes! — nikakor ni bilo vseeno, 
ali je  Francka cvetoča ali ne, biti je 
morala lepa.

Včasih je  kdo, ki je  bil zju tra j p r
vi v  pisarni, prihitel v  predavalnico 
z novico, da je  Francka bleda. Vsi 
smo bili zaskrbljeni.

— Pa menda ni bolna? — in, ko je  
prišla, smo se pogovarjali polglasno.

Ko je  čez kak dan znova izžarevala  
živ ljen je  in  zardevala, ko je  šla m i
mo nas smo si oddahnili.

— Francka je  zopet lepa.
Res je  bila lepa, ni imela sicer iz

razito pravilnih potez, n iti dognano 
postavo, toda delovala je  skladno, 
nadvse prikupno. Oblečena je  bila 
okusno, lahko bi rekli skromno, ker 
je  bilo enostavno, zdi se mi, da je 
zelo dobro vedela, kaj ji pristojl in 
kaj ne. Spom injam  se je oblečene v  
nabrano krilo, lahko bluzo, ki ji je  
nevsiljevo poudarjala lepo oblikova
na prsa, čevlje z  izredno visokim i pe
tami. Hodila je  prožno, se pri tem  
rahlo pozibavala v bokih, bila je  to 
edina mala nečimrnost, ki bi ji jo  
lahko kdo očital. Obraz je  imela p ri

jeten , ne posebno lep v  detajlih, grški 
profil, privzdignjeno pričesko, zadaj 
spete lase, na ustih stalen nasmeh. 
Imela je lepe bele zobe.

— Včeraj sem bil s Francko v k i
nu, — se nam  je  nekoč pohvali Er
nest.

Nismo m u verjeli, a je  bilo res. 
Samo kaj več ni dosegel nikoli. Sla 
je  pač z n jim , ker jo je  povabil in  
ker je  bila osamljena. Od takrat smo 
Ernesta podzavestno izločili iz druž
be, tudi ni več hodil po opravkih  v 
pisarno.

Slišal sem, da se kolegi pogovar
jajo o službah, kako težko da jih  je  
dobiti po končanem študiju. Dva na
m eravata nadaljevati s študijem .

Tudi sam bi se verjetno odločil za 
tako pot, ko bi dobil štipendijo. Toda 
dobiti štipendijo, če nimaš poznan
stev, je  prav tako težko kot na jti do
bro službo, če ni še težje, tako pa — 
službo imam, študij pa bom mogoče 
nadaljeval kot izredni študent. Mno
go sem se ukvarjal z m islijo na š tu 
dijski kredit, pa ga pri nas še sploh 
niso uvedli, na drugi strani pa im am  
nešteto pom islekov  — končati študij, 
vojaščino, nato začneš živ ljen je z le
po vsotico dolga, ki ga moraš odpla
čevati.

Kom isije še vedno ni. Lepa reč, ta 
kole čakati, spom injam  pa se, da sem  
včasih čakal tud i po več ur.

Oni trije so m edtem  z napetim i iz
razi na licih zrli skozi okno. Le na 
kaj so v tistih  trenu tk ih  mislili?

Preveč drobnarij je prepletenih v 
dneve, ki smo jih  preživeli s Franc
ko, da bi se jih  mogli vseh spom inja
ti, toda konec naše skupne zgodbe je 
bil tak, da ga ni mogoče pozabiti.

Skoraj leto dni smo si prizadevali 
izvedeti, ali ima Francka fanta ali ne.
In m edtem  smo se spogledovali in se 
nasmihali, hiteli opravljati drobne 
usluge in prihajali z neznatnim i .
prošnjami. Francka nas je vse spre
jemala in odstavljala z enako priza
detostjo, bolje neprisiljenostjo. Poz- } 
neje je šla še večkrat s kom  izmed  
nas v  kino, gledališče ali na ples.

In tedaj se je  vse naenkrat razjas
nilo. Francke nekaj dni ni bilo v
službo. Spraševali smo se, kam  neki 
bi mogla oditi kar tako, ne da bi ko
m urkoli rekla besedico. Da ni mogo
če bolna? In nato je  to težko misel 
zamenjala druga, še težja: da ni m o
goče odšla za vedno? Čakali smo še 
nekaj dni, hiteli iz predavalnic, ko 
smo slišali koralde na hodniku. Od ča
sa do časa je  kdo pogledal v pisarilo. 
N ekaj časa smo se še pogovarjali o
Francki, o prijetn ih  trenutkih , ki ,
nam  jih  je znala pričarati, k i jih  je 
zopet odvzela, nato pa so študijske  
skrbi pokrile vse. Pričelo se je  zopet 
monotono živ ljen je  — vaje, predava
nja, izpiti.

Pred nekaj dnevi sem  ujel v pisar
ni razgovor dveh adm inistratork. Bilo 
m i je  neprijetno, toda obstal sem, ko 
sem slišal, da sta om enili Francko. 
Odšla je  v  Nemčijo, k jer ima fanta  
na specializaciji, sta rekli.

Zadela jo  je  nesreča, ta fan t, za
radi katerega je  bila Francka ves 
čas tako sama in osamljena, jo j« 
zavrgel. Ne vem , zakaj sta se do- | ? 
končno sprla in razšla, le to, da je 
bilo takrat že prepozno, ker je | ■ 
Francka že nosila pod srcem kal no
vega življenja.

Vrnila se je  domov. Vem, da se 
je  bala ljudi, nikogar n i imela, ki 
bi m u lahko zaupala in  se z njim  
posvetovala, izgubila se je. Ko se 
je  zatekla k mazačici, je  hudo zbo
lela. Sedaj leži v  bolnici, nesel ji 
bom cvetja, mogoče ji pomore k 
živ ljen ju , pokazal ji bom diploma, 
če bom uspel.

»Pojdim o , fan tje , kom isija že ča- , • 
ka.«

Zaželeli emo si srečo, mnogo sre
če, zaželela nam  jo je  tudi Francka.

P. b r o n z a n
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N a cesti srečam  znanca s šopom 
knjig, tako hiti, da me niti pozdravi
ti ne utegne. V eni sapi pove, da ima 
dela čez glavo, k er dela zaključno 
nalogo, da se za konec mnogo uči,, 
da . . .  in  da še k vsemu tem u niti 
spati ne more, ker se na noben n a 
čin ne m ore odločiti, kaj bo štud i
ral.

Tako je  leto za letom, desetletja za 
desetletjem . M ladi ljud je z m atu ri
tetnim  spričevalom  v žepu stojijo na 
razpotju  med željami, možnostmi in 
poklici.

Vabim vas na m ajhen klepet z 
nekaterim i izmed letošnjih  m atu ran
tov. Pctiščimo jih  tam, k je r se n a j
večkrat sestajajo : pred  kinom, v či
talnici, pri Jurčiču , prelistajm o ne
kaj šolskih nalog, ki so jih  napisali 
pred zaključkom  srednje šole.

P rv i naj bo, no saj je  vseeno ka
ko mu je  ime. Srečala sva ■ se pred 
samopostrežnico. V prašal sem ga kaj 
bo študiral:

»Veš bolje bi bilo, če bi me vpra
šal kaj bi rad  študiral. Im am  veliko 
veselje do štud ija  slavistike (pravijo, 
dokaj nenavadno za fan ta današn je
ga časa), pa sem m oral na to kaj 
hitro  pozabiti. Ni denarja  za študij. 
Sestra že drugo leto štud ira  v L jub
ljani, tako meni preostane, da se od
ločim za eno izmed višjih šol v M a
riboru. Saj možnosti niso male. Ne
kateri mi svetujejo naj grem  na pe
dagoško, pa me ne veseli delo v pro
sveti. V erjetno bom prista l na p rav
ni.«

O bstali smo pred  prvim  vpraša
njem : denar. Za mnoge Je to največji 
problem  in ovira. Res je  dokaj ne
prijetno, da se m lad človek že na 
začetku svoje poti srečuje s takšnim i 
težavami. Kako prebroditi vsaj prvo 
leto? se vprašu je jo  mnogi. Potem  se 
bom že znašel; dobil bom štipendijo, 
ali pa honorarno zaposlitev. K ljub 
to n u  se m ora m arsikdo zaradi de
n arja  odreči zaželjenem u cilju.

In  drugi? Minka mi je zaupala, da 
ji je  k a r  žal, da bo tako km alu konec 
gim nazijskih let.

Študij?
»Najbrž bom šla na medicino. Saj 

ne čutim  kakega posebnega veselja 
do tega študija, pa sta me marinca in 
očka prepričala. Na vsak način ho
četa, da postanem  zdravnica. Posku
sila bom, ne bi ju  rada razočarala. 
Ce pa ne bo šlo, bosta pač m oral^ 
popustiti.«

Zal se to še vedno dogaja. S tarši 
prisilijo svojega otroka v študij, ik i 
ga ne veseli, samo zato, k er vidijo v 
določenem poklicu m aterialno zago
tovilo in  včasih tudi svoje izgubljene 
ideale, in rečejo: »Ce nisem jaz mo
gel postati to in to, zakaj ne bi moj 
otrok.« Na srečo je danes malo takš
nih. Večina bodočih študentov- si sa
m a izbere stroko.

Zavod za zaposlovanje delavcev je  
pred k ratk im  izvedel anketo med d i
jak i le tošnjih  četrtih  razredov gim na
zij v M ariboru. Na vprašan je na či
gavo željo oziroma vzpodbudo si se 
odločil za študij (lastno, na željo s ta r
šev ali po nasvetu sorodnikov, p r ija 
teljev  ali znancev), je  večina odgo
vorila, da na lastno željo, le redki so 
bili tisti, na katere  je  kdo vplival.

M arko je  eden izmed redkih, ki je  
iskal pomoči v poklicni svetovalni
ci. V razgovoru ml je  povedal:

»Nikakor se nisem mogel odločiti, 
kaj bi študiral. Nekdo mi je  sveto
val naj grem  v Poklicno svetovalni
co, in  sem šel. Ni mi žal. V svetoval
nici sem se pogovarjal s psihologom 
in naredil nekaj testov. Svetovali so 
mi naj grem na višjo stom atološko 
šolo. N ekje v sebi sem si to že prej 
želel.«

D ijakinja četrtega le tn ika ESŠ je 
bila prva, ki mi je  povedala, da se bo 
po končani srednji šoli zaposlila:

»Dobivala sem štipendijo 'in se 
bom sedaj zaposlila, vendar se bom 
vpisala kot izredna študentka na 
Višjo ekonom sko-kom ercialno šolo. 
V podjetju  so mi že obljubili, da mi 
bodo nudili vse ugodnosti. Vem, da 
bo potrebno mnogo truda, če bom 
hotela končati študij in v redu oprav
lja ti dolžnosti na delovnem m estu, 
upam pa, da bo šlo.«

< - <•

t e h n i k

f i l o z o f i j a

Kaj b o a  t ( a š l r a l a . . . t

N a srednjih  strokovnih šolah se je 
večji del d ijakov odločil za nadalje
van je študija, le m ajhen del bo šel 
v službo. N ajbolj pereče je stan je na 
S rednji km etijski šoli. Zaposlili se 
bodo tisti, ki se m orajo zaposliti, ker 
so dobivali štipendijo. Ostali bodo 
nadaljevali šolanje na višjih šolah 
ali pa se zaposlili v kakšni drugi 
stroki (velik del jih  gre v prosveto). 
Zakaj? N ajvečji vzrok je gotovo ta, 
da mladi tehniki ne dobijo zapo
slitve kakršno bi želeli, ali pa so de
lovna m esta v odročnih k rajih , ka
m or gre m alokrat m lad človek z ve
seljem.

Mnogi se hudujejo nad raznim i 
večernim i šolami in  tečaji. Tak, ki je 
končal kakšen tečaj, je  potem enako
vreden m atu ran tu , ki se je  štiri le ta 
šolal za isti poklic.

Pobrskajm o še malo po šolskih na
logah, v katerih  so d ijaki pod razni
mi naslovi pisali o svojem  bodočem 
poklicu, študiju  in ostalih načrtih  za 
bodočnost.

Oto: »Ze dolgo se ukvarjam  s ke
mijo. Na podstrešju sem si uredil 
m ajhen  laboratorij. Nič ni bolj p ri
je tnega in skrivnostnega ko t priča
kovanje uspeha nekega eksperim en
ta. Med epruvetam i sem najsreč
nejši . ..«

Nada: »Moj bodoči poklic? Rada 
bi štud ira la  jezike. Ne bojim  se te 
žav, za katere  vem, da bodo velike. 
Š tud ira la  bom resno in končni uspeh 
gotovo ne bo izostal. In ko bom do
segla svoj cilj in se v m islih ozrla na 
prehojeno pot, bom gotovo neizm erno 
sre č n a ...«

Zvone: »Stroj. K aj je  bolj skriv 
nostnega in privlačnega kot ta  izum 
človeškega duha? Priv lači me že od 
otroških let. Se spom injate mlinčkov 
ob potokih, p rvih  detektorjev  in d ru 
gih predm etov, ki smo jih  vsi rad i

občudovali in sami Izdelovali? Sedaj 
se približujem  svojemu cilju  — štu 
diju tehnike. Se nekaj mesecev in že 
bom v (zame) .deveti deželi-.«

Stanko: »Bilo mi je šest let. P red 
menoj so ležali razbiti koščki velike 
vaze. K aj sedaj? Spreten alibi, ne
dolžen obraz in nekaj jecljajočih 
stavkov je  zadostovalo, da sem pre
pričal mamo, da vaze nisem razbil 
jaz, am pak dve leti sta ra  sestrica, ki 
še na srečo ni znala govoriti. V erjet
no sem se že ta k ra t odločil, da bom 
postal odvetnik ...«

To je  bil m ajhen sprehod med mi
slimi pred zaključkom leta.

Mnogi se še niso odločili in  čakajo 
na zadnji trenutek . V endar je  takš
nih malo.

Še nasvet bodočim študentom : ko 
boste stopali na novo življenjsko pot, 
bodite odločni, kajti ponovna pot od 
začetka je mnogo težja. Zato dvak ra t 
prem islite in enk ra t storite.
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. . .  bi se zgrozil n »d rav
nanjem beograjske TV, ki je 
v torek U. aprila » oddaji 
•Hoenski prikaa poezije« pri
kazoval« slovensko poeoijo 
V povsem neobčuteni in 
spakedrani deklamaciji beo
grajske igralke.', Vprašanje 
je, So beograjska TV res ni 
zmožna povabiti k sodelova
nju na takšno oddajo slo
venskega igralca.

Budno spremljamo študentska 
prizadevanja

Torej ved, kdo sem?
De, glavni ai v Astoriji, 

.Veliki kavarni, Jadrann, 
Aanetngu in bara, na iolo 
pa bodiS samo po štipendl- 
let ’

ш<§> ©ui !  r :

Š V R K
. . .  bi ošvrknil tiste tri 

študentke z VEKS, ki son- 
šen spomladanski nedeljski 
popoldan zapravljajo z igra
njem kart v mariborskem 
»Monte Karlu.«

. . .  bi povprašal naše uvoz
nike ali Jugoslovani res ne 
bi mogli shajati brez načič
kanega wiskija. šampanjca 
in podobnih dobrot, ko pa 
včasih pri bolj potrebnih 
stvareh varčujemo z devi
zami.

RAZUMLJIVO 
Na višji agronomski vodi 

vaje iz mehanizacije popu-e 
larnj tov. Meško. Popularen 
ja  postal zaradi duhovitih 
pripomb s katerimi zna obo
gatiti pouk. Ena najaktual
nejših: Tov. Meško demon
strira študentom dokaj za
motano delovanje snopovez- 
nika Ko konča, se obrna 
proti študentom in pravi: 
»No ja, veste, ne vem ali 
kaj od tega razumete, am
pak meni je  že marsikaj 
jasno.«

SVETSVOeOD 
IN PROSVETNI* 

DRUŠTEV

Uredništvo se ob tej priložnosti 
najlepše zahvaljuje za izkazano 
pomoč pri gostovanju APZ Tone 

Tomšič

mi

K olega , o  čem  pa ra zp r a v lja jo  U m  sp r ed a jf
S a j oe ra z p ra v lja jo ! Sam o aa  nogom etne re zu lta te  čaka jo !

Anekdota
Obstoj Durjava, profesor 

višje ekonomsko komercial
ne Sole Je znan kot raztre
sen in pozabljiv. To trditev 
bomo ilustrirali z nasled
njim primerom: imel je raz
pisane Izpite. Študentje so 
ga čakali, profesorja pa od 
nikoder. Ko so poslali neko
ga na profesorjev dom po
gledat, zakaj ga ni, je ta 
ugotovil, da pAjfeooe — v 
plašču hodi po sobi ln po
skuša izvrtati iz spomina, 
kam bi pravzaprav moral iti. 
Vedel je zagotovo, da mora 
nekam iti, a nikakor se ni 
mogel spomniti, kam . . .

SATOVNICA

1. nadarjenost
2. globača, grapa
3. orjaški kuščarji
4. prestolnica Asirije ,
5. okornež, klada
6. bojno pokrivalo, Sieni
7. snežni plaz

IZPOLNJEVALKA

Peter Baloh
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1. bajeslovni keltski junak 
t. južni sad
t. italijansko žensko ime
4. severni rt polotoka Jyl- 

ianda
5. egiptovska očesna bole

zen
6. francoska filmska igral

ka (Mlchele)
Ob pravilni rešitvi dobiš 

v diagonalni vrati krogov 
ameriško zvezno državo, v 
vrsti trikotnikov glavno 
mesto te države, v vrsti 
kvadratov pa še eno mesto 
v državi Nebraska.

Š tir je  smo bili v  ured
n ištvu , štirje, k i smo pisali 
stavek »Danes je  nedelja ,« 
drugače ko t navadni držav
ljani. Pisali smo ga:

Danes
je
n ed e lja . . .
zakaj, bili smo pesniki.
Največji je  bil tem nola

sec z naočniki, k i so ga de
lali inteligentnega. Dan za 
dnem  je razglašal svojo ve
ličino, in nihče mu je  ni 
odrekal, zakaj fan t je  m e
ril čez m eter osemdeset, in 
bil je  res velik.

Drugi pesnik je  bil bo- 
hem. Nosil je  baretko (sam  
je  trdil, da je  to znak po- 

q sta) in vsak teden je  hodil 
"  z drugo deklico. Pripovedo

val m i je, da čuti, koliko de
k le t mora osrečiti. Tiste, ki 
bi ne prišle na vrsto  bi se 
m u smilile, zato jih  m enja  
kot srajce: vsak teden svežo.

T retji je  im el v sebi nekaj 
španskega, morda zato, ker  
je  oboževal Lofco. S svojim i 
zalisci je  bil podoben b iko
borcu. Res je bilo neka j bi- 
koborskega na njem . Rad je 
dražil b ike vseh vrst.

In četrti sem bil jaz.
Prvi pesnik je  zm eraj v e 
del, kaj hoče; to so vedeli 
tudi drugi: hotel je hono
rar. Svoja dela je  razlagal, 
preden so sploh izšla in če 
bi pred objavo  pesm i po
slal na kn jižn i trg kom en
tar k svojim  pesm im , bi 
gotovo doživel ve lik  uspeh. 
Se večji uspeh  bi dosegel, 
če sploh ne bi objavil pesmi.

Drugi poet je  vedel, da je  
pesnik in to so m u prizna
vali vsi, saj je  celo govoril 
v rim ah in  tud i njegove  
pesm i so se čudovito ri
male.

T retji je  im el dober spo
m in  in  zato so njegova dela 
spominjala na že ob jav
ljene pesmi.

Jaz pa sem vestno oprav
ljal svoje honorarno delo in 
sem tudi vedel ka j hočem: 
pisati in kdaj pa kdaj tudi 
kaj zaslužiti.

Vsi pesn iki so vedno ve 
deli, ka j je  v  m ojih hono
rarnih delih narobe in zm e
raj so našli v n jih  napake, 
ki jih  je  prvi im enoval »teh
nične*. N jegove pesm i so 
bile tehnično res dovršene, 
saj je  poznal tehničnega  
urednika revije.

Nisem  vedel, da sem pes
nik, dokler m i tega niso 
drugi povedali. In rekli so 
mi: »Celo dober pesnik si.* 
Tudi poetje iz uredništva so 
to ugotovili kar po vrsti.

Prvi je  rekel: »Tvoje m i
sli so zmešane, toda to me 
ne čudi, ker te slučajno 
poznam. Pravijo, da so 
pesm i dobre, skoraj tako

dovršene, kot so moje. V en
dar se uči pisati! Mlad ti 
še.«
To se pravi: najboljši

pesnik sem, če odštejemo
njega.

Drugi se mi je  celo na
sm ehnil: »Dober si, saj t i

plačujejo skoraj toliko, kot
meni.*

Torej najboljši sem, takoj 
za n jim .

T retji mi je  stiskal roko: 
»Č estitam ! Nad nama so 
navdušeni, posebno nad 
mano.*

Veselilo m e je, da sem  
najboljši, razen ostalih treh, 
seveda. Zal pa smo bili sa
mo štirje in to se je  poznalo 
tudi pri honorarju.

Sicer pa: pravijo, da so 
najboljši vedno najslabše 
plačani.
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